
ГОДИНА XXXVII. ЦЕТИЊЕ, у петак 6. јуна 1908. БРОЈ 30
Ц и ј к н а :

3» Црну Гору на годину 8 
круна, на по годвве 4 круне. 

За Аустро-Угарску, Босну и 
Херцеговину иа годину 12 кр. 
ка по године 6 круна.
За све оетале земл.е годишн.е

20 франака у кдату, на по го- 
дине 10 франака у злату.

Претнлата се прима само у
ГОДИ1ПН.ИМ инолугод. роковима. 

Поједини број 20 пара. ЛИСТ ЗА ПОЛИТИКУ И КЊИЖЕВНОСТ

Иретплата се шал>е поштан- 
ском уиутницом, само и непо- 
средно администрацијн „Гласа 
Црногорца" на Цетиње, а коме 
је наручније, г. Вељку Рашада- 
новићу, К. Ц. агенту у Котор

Дописн се шаљу Уредништву. 
Рукописи се не враћају.
За оглаее плаКа се: за ева- 

ку ријеч нлн за број од нет 
цифара ио 4 паре за нрви 
нут, а за скаки дал.и нут по 
2 паре.

Власник: Државна Штампарија Излази суботом ■ Одговорни уредник: Филип Јерговић.

ЈАВНА РАСПРАВА
по дјелу злочина велеиздаје, откривеног 23. окт. 1907. год.

IX. СЈЕДНИЦА, ДРЖАНА 20. МАЈА 1908. ГОД. ”

Почетак у 8 сати прије подне 

(Стенографске биљешке).
Предсједник: Нека се доведе Гаврило 

Церовић (улази).
Јесте ли ви Гаврило Церовић.
Г. Церовић: Јесам.
Предсједник. Одакле сте?
Г. Церовић: Из Тушине.
Предсједник: Чим се занимаге?
Г. Церовић: Сада сам землЈорадник и 

ништа више.
Предсједник: А шта сте ранијебили?
Г. Церовић: Врш. дуж. предсједника 

Обл. Суда.
Предсједник: Јесте ли кажњавати?
Г. Церовић: Нијесам.
Предсједник: Противу вас у тужби 

стоји (чита):
1. ) По исказу онтуженог Васа Ћула- 

фића: да сте, ирема реферату Петра Но- 
ваковића на поменутој завјереничкој кон- 
ференцији у Биограду, били један од 
саучесника конференције на Романовојли- 
вади и ви и да сте — према закључцима 
конференције послали са осталима Но- 
ваковића са завјереничком мисијом у 
Биоград, овластивши га, (т. ј. Новако- 
вића) да извијести у име њино револу- 
ционаре у Биограду о изгледима намје- 
раваног преврага у Црној Гори и о ва- 
шем поласку у своје племе у ту сврху.

2. ) По исказу Душана Ђоновића, да 
сте у кући Митра Ђуровића конфери- 
сали са Душаном Ђоновићем, Митром 
Ђуровићем и Спасојем Пилетићем о из- 
гледима намЈераваног преврата и да је у 
том говору споменута и судбина посљед- 
њег Обреновића и краљице Драге.

3. ) По исказу Николе Даковића, да 
сте писмом од Марка Даковнћа и дру- 
гова му, упућеном из Рисна Блажу Ђу- 
кановићу унозоравани преко истога из- 
међу осталих и ви на озбиљност момента, 
пред којим стоје и на потребиту опрез- 
ност; и

4. ) Да иризнајете и сами, да сте 25. 
септембра 1907. год., т. ј. непосредно 
пред полазак Јована Боновића у Био- 
град, конферисали ноћу у кући Михаила 
ЈовановиАа са завјереницима: М. Дако- 
вићем, Јованом Ђоновићем и другима".

То су основи тужбе, који вас постав- 
љају у положај оптуженога и истичу као 
саучесника у овом злочину. Што бисге 
имали рећи противу ове тужбе?

Г. Церовић: Ја бих молио најприје, да 
ли је мој бранител. говорио што о овој 
сгвари?

Предсједник: Није.
Г. Церовић: Ја мислим да ми припада 

право да се најирије са својим брани- 
оцем састанем.

Предсједник: Оно што судучини, мо- 
ра се држати законитим. Суд поступа ио 
поступку, који важи у оиште, а држи 
се и модерних принципа поступка.

Кажиге познајете ли се са МаркомДа- 
ковићем?

Г. Церовић: Познајем.
Предсједник: Од када?
Г. Церовић: Одавна.
Предсједник: Од када?
Г. Церовић: Бога ми, то не могу од- 

редити. Познајем га још кад је био у 
Биограду.

Предсједник: Из ђачкога живота.
Г. Церовић,- Јест.
Предсједник: Јесте ли се дописивали 

када с њиме?
Г. Церовић: Нијесам никада.
Предсједник: Јесте ли се дружили с 

њим, кад је био у Црној Г ори приликом 
бављења његова?

Г. Церовић: У толико. у колико се ]е 
хранио у истој кафани гдје и ја. То је 
било онда кад су ђаци били позвати на 
оптуженичку клупу због онога памфлета. 
Сви смо били у оној кафани, а ја сам 
се у истој кафани хранио још од Лу- 
чина-дне 1906. године, кад сам био иза- 
бран за иосланика у барској капетаниЈИ, 
и од те године, па све до напада на гу 
кафану, нијесам мијењао храну.

Ту су били још мнозина абонената, 
међу којима је доиније, кад је спроведен

због оне кривице, долазио и М. Дако- 
вић у кафану да се храни. То је моје дру- 
жење с њиме.

Предсједник: Ко је још био ту кадаје 
дошао Даковић и иочео се гостирати 
у кафани?

Г. Церовић: Од када је он дошао, ја 
не знам који је још долазио. Први або- 
нент био је Др. Радуловић и не знам 
који још од посланика бивших. Ја сам 
остао стално, а доцније је дошао ту и 
Марко Даковић, г. Владимир Зимоњић 
и онда неки професор Одић, они су били 
до краја, а у посљедње вријеме кад му 
се фамилија преселила, и г. А. Радовић. 
Милош Ивановић је стално ту становао.

Предсједник: Је ли Даковић био на 
квартиру ту?

Г. Церовић: Јест.
Предсједник: Је ли мијењао квартир?
Г. Церовић: Не знам.
Предсједник: Познајете ли се са Бо- 

жовићем?
Г. Церовић: Пе.
Предсједник: Познајсте ли се са Јова- 

ном Ђоновићем?
Г. Церовић: Познајем.
ГГредсједник: Од када?
Церовић: Уиознао сам га ирошлегодине 

приликом доласка оних ђака, а чини ми 
се, да сам га гледао и као гимназисга у 
Биограду.

Иредсједник: Познајсте ли се са Сте- 
ваном Рајковићем?

Г. Церовић: Познајем онако из виђења.
Предсједник: Кад сте га први пут ви- 

дјели?
Г. Церовић: Пред кафаном Вујичином 

у Никшићу, јер сам ту почивао код сестре, 
а га је кафана одмах код мога кваргира 
и ту сам га спазио, и то мислим кад сам 
се враћао са осуства.

Предсједник: јесте ли долазили у бли- 
жи додир с њиме?

Г. Церовић: Не никада.
Предсједник: Да ли сте кад год били 

на каквом састанку у кући Митра 75у- 
ровића? Познајете ли Митра Тбуровића ?

Г. Церовић: Познајем га. Јесам. То је 
било другу, трећу или четврту вече, од 
како је разорена кафана Јовановића. Ја 
сам престао у њу долазити на храну, а и 
иначе нијесам био ондје на стану, него 
код Банашевића.

Друге или треће ноћи, видећи да пас 
тражи маса која иде улицама цетињским 
и пошто смо учинили неколицина кораке 
код Министра Предсједника.односио Мин. 
Правде, те пошто видјесмо да власт ни- 
ш га не предузима, да разјури демонстран- 
те, ту гомилу која је ишла са батинама 
и викала против клубаша, него је влада 
још издала неку конскриициону листу, у 
којој се налазила десеторица међу који- 
ма сам ија био, и ту нам је листу уручио 
шеф полиције са препоруком да се чува- 
мо—то сам сматрао као немоћ владе а као 
повлађивањемаси и будући јеова припада- 
ла надлежности суда коме сам ја предсје- 
давао, одмах сам дао оставку. Прије онога 
три ноћи чувао сам се на мом квартиру 
у друштву с тројицом — није ми друго 
преостајало. Послије 3—4 ноћи, а ту је 
био, у колико се сјећам, Снасоје и Цвјет- 
ко Пилетићи, Ђуровић, Ивановић и ја, 
ту смо 2—3 ноћи били управо склоњени 
и надали се сваки час, кад ће нас маса 
наиасти и спремни смо били на одбрану.

Предсједник: Јестелиту у кући Ђуро- 
вића што разговарали и ако сте, о чему?

Г. Церовић: Казао сам пред бившим 
првим ишљедним судијама, а данашњим 
државним тужиоцима, да разговора аисо- 
лутно важних није било, осим говора 
о евентуалном нападају и одбрани, осим 
шала које су се дешавале међу нама; 
иначе никаквијех другијех разговора није 
било, из којих би се могло сазнати о 
данашњем дјелу, а сваки онај који ће 
навести, да је било тијех говора, неће 
казати истину, или ко спомиње, као што 
је у тужби, да смо говорили о краљици 
Драги и Обреновићима. Тврдио сам, а 
тврдим и данас, да није нико о том сио- 
менуо, јер ја не могу иретпоставити, да 
би то ко могао споменути, а ја да не 
чујем. јер нросто гдје смо се разговара- 
ли, била је мала собица.

Предсједник; Јели био ту присутан Ду- 
шан Ђоновнћ?

Г. Церовић: Не сјећам се, мислпм да 
није, него се сјећам за гимназиста Прљу,

који је дошао и извијестио нас о кретању 
масе у новој вароши. Он се је мало за- 
држао, па је отишао. За Ђоновића је ис- 
кл>учено, да је био присутан, јер да је 
он ове разговоре чуо, морао би чути и 
Прља. Сјећам се још, да је ту био и 
потиоручник Ђуровић, и он б» морао те 
разговоре чути, а овдје се у тужби спо- 
мињу само као конференти Ђуровић, 
Пилетић и ја.

Предсједник: Ви знате да је био опту- 
жен у првом моменту и потпоручник Ђу- 
ровић, али да га је суд испод суђења пу- 
стио својим рјешењем. И он је био као 
осумњичен.

Г. Церовић: Је ли осумњичен гимназист 
Прља?

Предсједник,- И он је нуштен исиод 
суђења. Ја сам једном приликом казао, 
да смо их преко 20 пустили на миру, 
код којих је било само један основ 
подозрења, као н. пр. Прљу, два Ђуро- 
вића и т.д. Је ли говорио што том при- 
ликом потпоручник Ђуровић?

Г. Церовић: Није ништа.
Предсједник: Јели говорио што М. Ђу- 

ровић односно одбране, дисциплине вој- 
ничке и т. д. ?

Г. Церовић: Није ништа.
Предсједник: Ви сте пред ишљедним 

судијама говорили све — „не сјећам се“
Г. Церовић: Да је било тијех говора, 

ја бих чуо. Ви знате какве су фамили- 
јарне куће и колико је било астала, за 
којима сам могао сједјети. Ја имам доста 
добро сјећање, а кад се чега не сјећам, 
онда слободно могу рећи „не сјећам се“.

Има иекијех околности, којих се не мо- 
гу сјетити по два три дана, а послије се 
ипак на њих сјетим. Била је тако једна 
околност за неку пошиљку и на њу се 
нијесам читавог дана сјетио, али сам се 
у вече сјетио и одмах сам пошао ишљед- 
ним судијама и рекао сам им. Међутим 
ово није било од важности.

Предсједник: Ви сте признали пред 
ишљедним судијама, а то је такође основ 
тужбе, некакав састанак у кући Јова- 
новића са Ђоновићем, Новаковићем и 
т. д. Дакле кажите, је ли било тог са- 
станка и ко је био на њему, и што сте 
говорили?

(Оптужени гледа у некакве списе)
Зар не би могли одговорити да не гле- 

дате?
Г. Церовић: Јест, али будући да ми 

суд није дозволио цијелу тужбу, ја бих 
морао у те списе гледати, да се подсје- 
тим, јер сам онај дан нешто биљежио 
од тужбе.

Предсједник: Оставите, идимо редом. 
За тај састанак у кући Јовановића није- 
сте ништа признали?

Г. Церовић: Нити ме је ишл.една комиси- 
ја питала што о конференцији, нитизнам, 
што разумијева иод конференцијом. Они 
су ме питали, јесам ли оне ноћи за вријеме 
нападаја у кафани Јовановића био, а ја 
сам рекао, да јесам. Питали су ме, с ким, 
а ја сам им рекао све, с ким сам био. 
Питали су ме, ко је још долазио по ве- 
чери, а ја сам рекао, и то је све, а то г. 
државни тужилац назива конференцијом 1

Ја мислим, да нема конференције у 
скупу редовних абонената при обичним 
трпезаријским разговорима, Ово је био 
само један обичан разговор, а сјећам се 
данас, да је било говора о једном малом 
испаду, који је био учињен ирема г. Ђу- 
ру Петровићу, Радовићу и менн. То је 
било 25. по подне око 7 сати.

Предсједник: Какав је то испад био?
Гаврило Церовић: Ми смо дошли у 

кафану Михаилову, а маса је била у ка- 
фани преко пута. Је ли случајно или на- 
рочито, ја морам сматрати, да је наро- 
чито, маса је ушла у ону кафану гдје 
смо ми били. Ту су заузели све столове, 
пјевали, викали, пили. Ми смо сматрали, 
да је то један преиад или што друго.

Предсједник: Је ли вас ко дирао?
Г. Церовић: Није нико.
Предсједник: Је ли ријечима вријеђао?
Г. Церовић: Није нико.
Предсједник: Кафане су слободне.
Г. Церовић: Слободне су кафане и ули- 

це, али није слободно што се радило.
Кад сам дошао, питали су ме, што оно 

би! Изводиле се разне комбинације као 
да је маса хтјела нас напасти. Ту се во- 
дио разговор, како ће се радити ако нас 
нападну у кафани. Рекао сам газдарици, 
да отвори врата, да видим како пролазе

улицом, како бих угасио лампу и бра- 
нио се.

Предсједник: Је ли још ко био?
Гаврило Церовић,- Милош Ивановић, 

Даковић...
Предсједник: Је ли Новаковић био?
Г. Церовић: Послије вечере је дошао.
Предсједник: Ђоновић?
Г. Церовић: И он је дошао по вечери.
Предсједник: Јесте ли што разговарали?
Г. Церовић: Апсолутно никаква гово- 

ра није било. Да је било, ја бих се сје- 
тио. Ја знам врло добро по себи, да 
данас нико не може истаћи, да сам ја у 
интенције како истиче г. државни тужи- 
лац завјереничке, упућен био. Прематоме 
никаквога говора није могло бити нити 
са мном нити са другим личностима док 
сам за ову ствар спроведен и затворен.

Предсједник: Јесге ли чинили какав 
састанак на Романовој ливади?

Г. Церовић: Тај ме састанак изненадио 
приликом читања оптужбе. За њега није 
ме нико приликом ишл>еђења питао. За 
онај скуп не налазим, да га је ичим утвр- 
дио г. државни тужилац.

Предсједник: То ће суд оцијенити.
Г. Церовић: Умијем и ја нешто оције- 

нити и ја сам био судија.
Предсједник: Зато баш оставите суду, 

да он цијени колико је утврђена ксја 
околност. Него одговарајте на питања.—

Јесте ли били на Романовој ливади?
Г. Церовић: Молим, да каже г. гужи- 

лац кад је био тај скуп?
Предсједник: На питање одговорите!
Г. Церовић: Апсолутно тврдим, да је 

тај скуп измишљен.
Предсједник: Да ли сте се виђели ис- 

пред поласка Даковића и Новаковића са 
друштвом у том парку, н. пр. са Дако- 
вићем, Михаилом Ивановићем, Радовићем 
и т.д., баш с оним личностима, за које 
је Новаковић говорио иред Ћулафићем, 
а што Ћулафић истиче, да сте га иосла- 
ли у Биоград са већ позиатом препо- 
руком?

Г. Церовић: Ја иећу гврдити, да ни- 
јесам полазио на Романову ливаду, али 
оно друштво, које се у оптужби споми- 
ње, ансолутно је неистинито, ако је гај 
скуп био иред поласком Даковићевим. 
Ја то зато тврдим, што Раичевића нијесам 
виђао од нрошле године, кад сам наиме- 
нован за иредсједника суда.

Предсједник: Зар није долазио из Бара?
Г. Церовић: Ако је долазио од 11. 

августа, не знам.
Предсједник: Прије тога?
Г. Церовић: Није.
Предсједник: Јест.
Г. Церовић: Да сам ја видио, није.
Предсједник: Јесу ли вам Ђукановић и 

Церовић показивали писмо, које је Да- 
ковић упутио Блажу Ђукановићу?

Г. Церовић: Не, никада. Нити су ми 
показивали, нити су ми спомињали, ни- 
ти сам се са Петром Церовићем саста- 
јао од 8. сентембра, јер тада сам га ви- 
дио кад сам се враћао са осуства кући.

Предсједиик: Јесте ли гледали Радо- 
вића при његовом бјегству са Цетиња?

Г. Церовић: Не. Ја сам био код куће.
Предсједник: Кад сге пошли кући?
Г. Церовић: Ја сам дао оставку 28. 

сегггембра, уважена ми је 29., а разрије- 
шен сам од дужности 11. или 12. окто- 
бра.

Предсједник: Јесте ли одмах пошли 
кући?

Г. Церовић: Иза дан-два.
Предсједник: Зашто сте дали оставку?
Г. Церовић: Што сам дошао у коли- 

зију судије и крвника. Маса, која је по 
Цетињу харала, припадници су били су- 
да, коме ја пресједавам. Било ми је не- 
угодно, да они, који на мене навад>ују, 
сјутра долазе нред суд и правицу од 
мене траже. Смаграо сам да таквим љу- 
дима правду давати не могу, те сам због 
тога оставку дао, тим више што сам 
прије узалуд тражио код надлежне вла- 
сти, да учини крај нередима по улицама.

Предсједник: Је ли још ко оставку 
дао?

Г. Церовић: Радовић је био већ у пен- 
сији, Вукчевић је заједно са мном пенси- 
онисан, Ивановић није био на Цетињу, 
Ђуровић је дао оставку у априлу пр. год. 
Бакић је дао истога дана кад и ја, а за 
остале ја не знам.



Предсједиик: Кад сте пошли кући, јесте 
ли се бавили код куће?

Г. Церовић: Од кад сам пошао, све 
сам био код куће.

Предсједник: јесте ли шиљали како 
писмо у Никшић, и ако сте, по коме 
и када?

Г. Церовић: Ја за сва писма не могу 
навести по коме и кад сам шиљао, јер 
је немогућно.

Предсједник: С ким сте се преиисивали 
из Никшића?

Г. Церовић: Само са сестром и апсо- 
лутно се не сјећам. да ли сам још с ким. 
Једино сам писао Цвјетку Церовнћу.

Предсједник: По коме сте ово иисмо 
послали?

Г. Церовић: По сестри слушкиње, Је- 
лици Зековић.

Предсједник: Зашто сте га шиљали по 
Јелици, а не по својој слушкињи?

Г. Церовић: 11. августа на основу ље- 
карског увјерења добио сам осуство због 
грознице, те сам отишао кући и тамо сам 
стигао 15. августа. Сјутра-дан напао ме 
је командир са неким официром и ушао 
са револвером у кућу. Ја сам га изба- 
цио. Он је хтио зовнути чету, да напад- 
не нашу кућу. Ја сам одма нашао Је- 
лицу, јер нијесам смио по војнику ши- 
л>аги писмо, знајући добро како би се 
са војником поступило кад би се дозна- 
ло. да је за мене носио писмо.

Предсједник: Гдје је била та дјевојка?
Г. Церовић: Ја не знам гдје је била. 

Казао сам сестри: „рећићеш Јелици, ако 
има времена, нека пошље писмо сестри, 
а она Цвјетку. Она је дошла, а гдје је 
била, не знам. Она је нонијела и један 
акт, којим се мој отац жали Обл. Управи 
и тражи, да се иредусретне зло, које 
може искрснути између нас и наиадача. 
Други сам акт нослао г. министру нрав- 
де, да учини код својих другова кораке, 
да се не чини наиад на мене, кад доби- 
вам осуство ради здравља.

Предсједник: По коме сте иослали?
Г. Церовић: По Јелици.
Предсједник: Колико сте пута Јелицу 

шиљали?
Г. Церовић: Једном.
Предсједник: Зашто сте ово тајили нред 

судијама?
Г. Церовић: Извините, ја не тајим 

нншта. Ннјесам се могао сјетити.
Бранилац Јаблан: Овога нема у оп- 

тужби.
Предсједник: Има у акгима.
Бранилац Јаблаш За то ја не знам.
Предсједник: Ја имам право да ире- 

тресам све, што се налази у ишљедним 
списима, а чега у оптужби нема.

Бранилаи Јаблаи-. Требало је те списе
мени дати.

Предсједник: Ево вам акта. Казао сам 
да се можете служити актима, узети их 
и ироштудирати.

Бранилац Јаблан: Ово је за мене са- 
свим ново.

Предсједник: Ако је за вас, није за 
мене. Акта су била ту.

Бранилац Јаблан: Ово, о чему се сада 
ради, мени се давало није.

Предсједник: Треба да знате, да тужба 
не може да све исцрни. Она исгиче само 
главније моменте, а сведруго, што се по- 
миње у актима, није посао тужбе.

Церовићу, кажите, да се нијесте сјети- 
ли одмах. Какото, кад шиљете тако важне 
документе министру правде о нападају?

Г. Церовић: Ево зашто! Г. судија ни- 
тао ме је најприје од оног момента, по- 
што сам оставку дао. Ја се са својим 
умом нијесам ни кретао у доба, кад сам 
био чиновник, па се с тога нијесам мо- 
гао ни сјетити. Касније сам се ејетио и 
пријавио се одмах послије вечере, да 
иснравим. Ја могу да се не сјетим нечега. 
Ја сам се вазда нитањима водио од 29. 
септембра напријед, а ово је било ол 11. 
августа до 29. септ. у доба мога осу- 
ства. Нијесам одрицао да нијесам шиљао, 
него сам казао: „не сјећам се“, а могуће 
да је између тих посланика била и Је- 
лица. И ви, ако сте шиљали пјто својој 
кући, не можете се сјетити за све, што 
сте шиљали, јер не биљежите догађаје, 
за које ие знате, да Аете послије морати 
одговарати.

Предсједник.- Г. Јаблане, треба да 
знате, да се ово ислиједило скоро, јер 
није било завршено ишљеђене односно 
ове околности — односно пошиљања 
онога иисма, јер је претпостављено, као 
да је он шиљао бомбе ио тој Јелици у 
Никшић код своје сестре. Уочи саме 
јавне расираве за то се сазнало.

Бран. Јаблан : Од тога је већ 15 дана.
Предсједник: Слушајте, сједните, па 

ћете све сазнати I
Бран. Јаблан: Ја хоћу констатовати, 

да ми нијесу дата акта.
Предсједник: Даће вам се. За то је 

јавна раснрава, да се све претресе. Ово 
је мјесто, гдје се исцрии свака ствар, да 
се дође до истнне и до праведне пре- 
суде.
' Да Вас извијестим, у чему је ствар. 

Видосава Павловић, сесгра Павла Пав- 
ловића, казала је, да је Јелица казала,

да је она носила нешто слично овим 
бомбама, а то је казала, пошто је чула 
од једног посланика, како изгледају 
бомбе. Каже: „биАу и ја носила бомбе 
од Гаврила Цвјетку Церовићу“. — „А 
како то“? — „Тако, моја сестра Мара 
служи код њих. Ја сам била на планини, 
нијесу хтјели њу, него мене, да ја тобож 
примим писмо од брата из Америке". 
Дал>е каже, да је она пошла у кућу Гаври- 
лову, који јој је дао торбицу и 3 круне, 
иошла у Никшић код Цвјетка и вратила 
се патраг. То је у главном било.

Бран. Јаблан: Зна ли се то, откуда су 
бомбе или нешто слично?

Предсједник: Наглашавано је, као да 
су добивене од његовог брата из Србије.

Држ. туж. Вуисић: Јесте ли ви, г. Це- 
ровићу, наредили Јелици. да она ово 
писмо лично упути или по коме другом?

Г. Церовпћ: Да преда сестри, сестра 
Цвјетку, он на пошту.

Држ. туж. Вуисић: На кога?
Г. Церовић: једно Обласној управи, а 

друго Министру Предсједнику. О том се 
можете ув:ерити из акта.

Држ. т' ж. Вуиснћ: Налази се контра- 
дикција о шиљању. Није послато оно 
што он каже, да је послато.

Предсједник: Него иисмо?
Држ. туж. Вуисић: Писмо просто.
Г. Церовић: Ја имам рећи, да сам послао 

поред тога писма, нисмо за сестру, и 
Цвјетку опис догађаја, те сам газамолио, 
да метне ствар у Народну Мисао, да се 
надлежност заинтересује.

Држ. гуж. Вуисић: Штампарија је ра- 
зорена 15. или 16 септ.

Г. Церовић: Није него 8-ог септембра.
Предсједник: Зашто сестра није казала 

пред комисијом за сва та писма, него само 
заоно, које се односи на штампарију?

Г. Церовић: Ја незнам, далијеупући- 
вала по свом дјетету или их је Цвјетку да- 
ла. Је ли дала иисмо за Народну Мисао, 
ја не знам. Ако је она дала само једно, 
то је могуће. Ја то не могу тврдитп. Ја 
сам код г. држ. тужиоца одмах извео 
основе подозрења, чија је ствар ова по- 
шил>ка по Јелици, на име. да је го 
сгвар оне исте кампање, која је напа- 
ла на нашу кућу, а у којој је и жа- 
лосни учител> Павловић. Сестра Је- 
личина служи у основној школи код 
тога учитеља. Учитељ је знао, што сам 
ши.љао. Тек сада су нашли, да ме као 
утоиљеника, ком,е треба помоћи, још више 
гурну са којим основом нодозрења, да 
сам шиљао некакве бомбе, о којима ни 
сањао нијесам. Знао сам ја, под чијнм је 
упливом Јелица. Моја се сумња утврди- 
ла. Ви спомињасте сесгру учитељеву.

Предсједпик: Прочитајте снисе. Слу- 
шајте г. јаблапе.

Бранилац Јаблан: То није лака ствар 
слушати и одма дати одбрапу.

Предсједник: Даће вам се списи.
Г. Церовић: Ја мислим, да се суд не 

смије оглушити захтјеву браниоца.
Предсједник: Сјед’те, сјед’те, ви немате 

иојма о оптужби.
Г. Цсровић: Г. предсједниче, ви хоће- 

те, да ми још што наметнете.
Писар Краљевић (чита);
Записник од 19. априла 1908. састав- 

љен у Кнј. Обл. Суду у Никшику о пре- 
слушању Павла Павловића —учитеља из 
Ускока.

П. Изволте се г. Павловићу, али под 
заклетвом изјаснити како па ово, тако и 
на сва идућа питања и реците ми: ко- 
лико сте година и од када учитељ на 
Боану?

О. Учитељ сам и то искључуво на Бо- 
ану ово је сада четврта школска годи- 
на. Истодобно се обећајем Суду, да ћу 
на сва питања, која ми буду постављена, 
одговориги ио чистој савјести и у исти- 
ни, на шта ћу у случају нотребе моћи и 
клетву положити.

П. Покажите ми, да ли сте којом при- 
ликом и када и ђе на Боану водили са 
киме каквог разговора о каквоћи бомба, 
за које сте и иреко званичног листа 
„Гласа Црногорца,, читали и ако сте, из- 
јасните се у детаљности: гдје, са киме, 
када и у чијем присуству сте тај разго- 
вор водили?

О. Ја унапријед јемчим, да приликом 
каква год и са киме разговора вођеног 
о бомбама, које су у самој ствари и до- 
нешене у Црну Гору, нијесам никада и 
ништа говорио, што би било противно 
опшге државним интересима. О каквоћи 
бомба по спољњем изгледу, нити иначе, 
знао нијесам нрије него је на Боап до- 
шао г. кап. Васко Маројевић и донио 
„Глас Црногорца" и ирочитао сам га. 
Затим сам о каквоћи истих дознао од г. 
Марка Требјешанина, свештеника н на- 
родног посланика, о којима је текао раз- 
говор у мојој школи, т. ј. у моме стану 
у школи, који ми је причао како има- 
ју три врсте тих бомба и какве су по 
сиољнем изгледу и о опасности истих при 
експлодирању. Разговор тај воднли смо 
негђе у мјесецу фебруару о. г„ а на не- 
колико дана послије његова — као по- 
сланика доласка с Цетиња на Боан, ко- 
јему је разговору присутан био мој отац, 
мајка и пет сестара; да ли је и ко другн

био присутан од сељака нли ко други, 
извјесно се ие сјећам, а о томе бих вас 
могао накнадно извијестити с Боана.

П. Да ли сте — а послије овог вођеног 
разговора с поиом Марком I ребјешани- 
ном причали што по истом комс другоме 
на Боану, било то сељацима било пак 
коме од војничких или административно 
судских органа, и ако сте: коме, кад, 
гдје и у чије.м присуству?

О. Ја и опет тврдим, да се не сјећам 
тачно с ки.м сам што о томе разговарао, 
а и кад сам с киме било разговор о бом- 
бама водио, водио са.м га само онако, 
како и стоји у ствари. Н. ир. никада ни- 
коме нијесам казао да не иостоје бом- 
бе — као донешепе из иностранства, већ 
сам. шта више, и сам настојавао за са- 
знати за исте у случају кад би их ко 
нашим крајеви.ма иокушао пренијети за 
унутрашњост, а то сам све радио у ко- 
лико ми је го боље могуће било. Отуда 
није ми искључена могућност, да сам 
што ио доношењу бомба говорио и при- 
је и послије разговора са поном Марком, 
и са онамошњим чиновиицима грађан- 
ске и војне струке.

П. Кад велите да сте настојавали и 
сами е да бисте што сазнали о каквом 
уношењу бомби крозонамошње крајеве, 
онда ми реците, да ли сте на коме мо- 
гли и усљед чега било да је сам поку- 
шао — или унио у унутрашњост коју 
бомбу преко другог кога, посумњати и 
да ли сте што по таквом послу достав- 
љали било писмено или усмено племен- 
ском капетапу г. Мићу Алексићу?

О. Јесам а ствар је текла овако: Послије 
разговора са попом Марком, у ком је 
прнчао о опасности бомба, школски по- 
служител> у лицу једне ђевојчице од 15 
до 16 година, именом Јелица Андрије 
Зековића, остала је усамљена са мојом 
фамилијом — осим мене и мога оца — 
и причала им, а ношто је саслушала го- 
вор попа Марка, како је оиа једном нри- 
ликом, носила у торбг, нешто из куће 
Мплана Церовића с Боана у Никшић у 
кућу овд. трг. Мата Чоне и торбу пре- 
дала шнери Милановој Коси, одакле су 
у заједници оне двије иошле у кућу Вој- 
воде Церовића, и торбу однијеле, гдје су 
је нредале Цвјетку Церовићу у ирисуству 
једног, а не памтим којег рече, сина вој- 
водина.

Око три уре но поноћи су се иовра- 
тиле из војводипе куће у кућу Чопића, 
па ђевојка одатле иошла на Боап. На 
Сеоца, рече, да је свратила код ку1г? Са- 
ва Церовића, гдје је доцније дошао Ми- 
ланов син Гаврило, а одатле ђевојка са- 
ма иошла својој кући у Тушииу близу 
варошице Боана. Чувши за го од моје 
фамилије — ја сам се ријешио, да све 
силе унотребим за расвјегљење тога ње- 
ног иута. Но чим сам то чуо, случај је 
хтио те је ђевојку убила понгура, те сам 
оставио док се ђевојка мало придигне, 
ма да сам и сам насгојавао да што при- 
је оздрави.

Бојећи се, да не наднем у сумњу због 
гога, а с друге стране немогући сам та- 
јити сам у себи тако што, повјерим то 
на само кап. Мићу Алексићу с напоменом, 
да ја па томе радим. То сам исто и ис- 
тим начином повјерио г. комд. Милова- 
ну Кршикани, Попу Марку и јеромонаху 
Вићентију Грбовићу, премда свима само 
у главном. Г. кан. Алексић, како ми нз- 
гледа, саоишгио је о том г. Обл. Упра- 
витељу Блажу Бошковићу и ђевојка је 
негђе у очи Цвијети онако болесна одве- 
дсна у Никшпћ, а сумњајући да је одве- 
дена због разгсвора њена — ја сам од- 
мах иохитао и иошао за Никшић. Овак- 
вим поступањем кап. Алексић је, по мом 
мишљењу учинио двије штеге: Држави 
због тога, што, у колико ]а схваћам, ја 
сам био у таквом положају да исцрнио 
ствар дознам, за чем су ми свједоци ис- 
та господа, којима сам и поред кан. Алек- 
сића то повјерио; с друге стране кад до- 
зна осумњичени Милан Церовић с фами- 
лијом а иначе су најхрђавије расположе- 
ни према мени — као год и све њихове 
комшије, сумњивим иостаје оистанак мој 
и моје фамилије на Боану, којн ме и но- 
главнто и окружују као комшије.

Г1. Изволте ми рећи: да ли ви питасте 
Јелицу кад о томе, да ли она нризнаје 
оно, што велите да је она причала пред 
вашом мајком и сестрама, и ако сте, да 
ли вам је то и признала и у чијем при- 
суству и да ли се је што но том послу 
изближе разсвијетлило, или ви само сум- 
њате да ће бнти носила V каквој торби 
бомбе?

О. Нијесам, јер ми је није било могуће 
ии гати а то због наведенијех разлога: 
На нрвом мјесту њена јача болест у 
кући њене фамнлије, гдје никада у четири 
године нијесам дошао, осим те вечери. 
кад ју је и убила нонтура; затим што јој 
је Милан Церовић — као сиромашној 
фамилији — наклоњен, ге са.ч и морао 
вребати згодну прилику, да бих ју исии- 
тати и сам могао и да би ми засвједо- 
чила н.ене ријечи, које је говорила пред 
мојом мајком и сестрама и да би ми што 
бол>е разјаснила праву потребу њена иу- 
товања у Никшић. Заиста сам намјеравао 
у МОЈОЈ кући иститати ју у присуству г.

командира Кршикаие, којему сам то и 
повјерио. Није ми могуће било из њена 
разговора закључити, да је у истину но- 
сила бомбе у Никшић, али из њеног ра.з- 
говора нред мојом фамилијом могао сам 
ја и свако други закЈвучити, да је носила 
нешто сумњиво тајним путем.

П. Изволте ми рећи разлоге, са којих 
бисте могли иосумњати, да је Јелица 
оног нута носила из куће Миланове сум- 
њиве сгвари, а понајприје бомбе; затим 
ми реците: имате ли каквог документа 
или свједока, којн би ову вашу сумњу 
могао јаче поткријепити и из чега би се 
дала јача могућност сумњи, да је Јелица 
носила тада кући Чонића бомбе — а не 
што друго?

О. Сумњам, да је Јелица носила сум- 
њиве сгвари, иа биле то бомбе или што 
друго из ових разлога:

а) што је, како она говори, носила за- 
шивену торбу с наредбом, да нигдје не 
сврати до Никшића, а ову преда сестри 
Гавриловој Коси, а не ником другом;

б) што како говори, у Никшићу се 
преобукла у одијело сестре Гаврилове 
— Косе, односно Персе на Боану с на 
редбом, да нигдје у вароши не смије из- 
лазити шетњом нити иначе;

в) што је Јелица с Гавриловом сес гром 
Косом послије вечере иошла кући Војв. 
Ђуре Церовића у собу Цвјеткову, гдје 
су торбу и предале, и како рече дјевојка, 
из торбе су извадиле једну кутију нео- 
бичног сјаја за дјевојку ма да је једну, 
вели, такву, али неједнаке величине до- 
нијела опет тога пута на Боан са истом 
наредбом, да нигдје не свраћа;

г) што је дјевојка, како вели, чула, гдје 
се спомиње у разговору између Цвјетка, 
Косе и једног војводниог сина, име Ми- 
лановог сина „Пегра у Србији“ и ријечи 
„преко Пл>еваља“, а дјевојка у гом као 
уморна легла на постел>у Цвјеткову и 
заснала;

д) што је дјевојка, како она каже, 
сјутра-дан рано онет ношла с торбом за 
Боан, и то ирије зоре;

ђ) што дјевојка, како вели, није право 
на Боан дошла, иего свратила куАи Сава 
Церовића, такође политичког иезадовољ- 
ника, и ту горбу оставила, гдје је и чу- 
вала, док је Гаврило дошао, па одатле 
сама иошла к својој кући; и

д) што се и самој дјевојци, како каже, 
нретворила оиа кутија необичног сјаја, 
у чем је, вели, и сама посумњала, отпо- 
чевши свој разговор одмах иза говора 
попа Марка о опасности бомба. Сувише и 
го, што јој нијесу нри њеном поласку за 
Никшић право казали, зашто иде, већ 
да јој је дошло нисмо од брага из Аме- 
рике под преноруком и да га нрими.

Из свих наведених разлога посумњао 
сам у тај њен нут, да је носила нешто 
сумњиво, за чем сам и настојавао, да 
ствар што боЈве расвијетлим. Докуменга 
каква или свједока, како бих могао до- 
казаги стварни циљ њена путовања за 
Никшић -— немам.

П. Имате ли ио овом нослу још што 
рећи; ако пак немате, можете ли исти- 
нитост предњих ваших навода и клетвом 
у случају нотребе утврдити?

О. Бише немам цгго изјавити но овом 
нослу, а будем ли што детаљније с које 
стране сазнао, то ћу вам но дужности 
одмах и саопштити нисмено.

Истинитост нредњих мојих навода могу 
и клетвом потврдити, кад год би суду 
потребито било.

По прочитању: Павле Р. Павловић.
Записник од 20. априла \908., о пре- 

слушању Јелице А. Зековић из Ускока.
П. Јелице, нокажи све што те будем 

питао у истипи и нод заклетвом, иначе 
ти стављам до знања да би нотпала под 
тежу кривичну одговорност. Затим ми 
на нрвом мјесту покажи: кад си ношљед- 
њи нут и због чега позивата овдје у 
Иикшић?

О. Показаћу све истинито и под за- 
клетвом, а не будем ли истину рекла, 
нека суд учини од мене што хоће по 
законским наређењима.

Пошљедњи пут долазила сам овдје у 
очи Цвијети и то стражарно са канетан- 
скнм нослаником Илијом Алексићем и 
мојом сестром Маром, која је овога иу- 
та са мном дошла. Позвао ме је г. бриг. 
Блажо Бошковић у пјацу, гдје сам и ис- 
нитивана, а позивата сам због три писма 
Гаврила М. Церовића с Боана, која сам 
му донијела овдје у Никшић.

П. Кад си доносила она три нисма 
Гаврилова, коме си их најприје и гдје 
нредала?

О. Доносила сам их иегдје на пет— 
шест дана ио Великој Госпођн и најпри- 
је са.м их предала Коси, сестри Гаври- 
ловој, од којих је она једно отворила и 
прочитала, па затим их сва гри послала, 
ио њеном сину Радомиру, Цвјетку Церо- 
вићу, а куд их је Цвјетко оставио, ја 
Бога ми не знам.

П. У чему си носила та три писма, и 
знаш ли што писаше у оном, које је Ко- 
се читала и отворила?

О. Донијела сам их у једној плетива- 
чи (торбици), у којој сам имала само ма-



ло хљеба и из исте плстиваче их изва- 
дила у кући Мата Чопе и предала их 
Коси, ко]а једно отвори, па се одмаче 
ОД мене к прозору, гдје га и прочита а 
шта је писало у њему, ја не знам.

П. Кад велиш да се Косе одмакла од 
тебе к прозору и прочитала оно једно 
писмо, онда ми реци, зна ли Косе, да и 
ти умијеш читати, и да ли је она сва три 
писма одмах или доцније и колико доц- 
није послала по сину Радомиру — да 
их понесе и преда Цвјетку?

О. Је ли или не Коса знала, да ја уми- 
јем читати, то ти не умијем казати, а 
знам да је одмах још за сунца дијете 
њено понијело и предало Цвјетку сва 
три она иисма. Дијете каза, да и.х је и 
предало Цвјетку, а гдје га је нашло, не 
упамтих да рече.

П. Јеси лн том ириликом имала как- 
ва другог иосла, осим да донесеш Коси 
она три писма од Гаврила?

0. Од како сам дошла у кућу Чо- 
пића, па док сам сјутра дан око јутрење, 
коју оглашаваху звона, кренула опет за 
Боан, нијесам никуда из њиховс куће 
излазила, осим што сам са њеном слу- 
шкињом, Госпавом, донијела два пута 
воде с бунара. Тога дана нијесам имала 
никаква другог посла, осим да та писма 
донесем и нредам Коси, јер ја сирома- 
шица морам послушати, кад ми илати 
мој труд.

П. Колико ти јс и ко платио за до- 
ношење тих писама, и да ли ти је Гав- 
рило наредио, да нисма коме другом не 
предајеш осим сестри му Коси, а затим 
ми реци, да ли ти је Гаврило говорио, 
да уз пут нигдје не свраћаш до предаје 
тих писама Коси?

0. Дао ми је Гаврило трн круне за 
мој иут, а круне четири и она три ни- 
сма да предам само Коси. Гаврило ми 
није говорио ни да гдје свраћам, ни да не 
свраћам, већ је то била моја воља, а у путу 
с Боана ннгдје свраћала нијесам, осим иа 
Гвозд, у хан Баја Ђурђевића, гдје сам 
ручала и попила кафу, а друго нигдје, 
— а у повратку из Никшића опет сам 
у хан Бајов свратила н ручала и више 
нигдје нијесам свраћала, док сам дошла 
у кућу Миланову, гдје нађох и Гаврила, 
предадох му само једну крушку, коју му 
бјеше послала Косе и ту сам ц коначила.

О. Од кога си тога нута примила оно 
препоручено нисмо, које ти бјеше дошло 
од брата из Америке, и да ли си тада 
и колико новаца предала овдашњој ште- 
дионици?

0. Писмо братовл.ево из Америке ири- 
мила нијесам никакво, и ако ми је Гав- 
рило рекао — г. ј. моја сестра, пошто 
ме није могла друкчије отправити за Ник- 
шић, да ми је дошло писмо од брата 
из Америке. Ово ми је сестра прича- 
ла с Боана, из куће Милана Церовића, 
код којег она тада служаше на планини, 
јер друкчије зна да не бих сашла, на кад 
сам дошла кући Милановој, рече ми сес- 
тра, да ми није дошло пнсмо од брата 
из Америке, већ да носим она Гаврило- 
ва у Никшић.

Штедионици тога пута нијесам дава- 
ла никаквих новаца, већ негдје доцније 
о Лучину-дне.

П. Какво си и чије одијело носила па 
себи, кад си с Боана пошла, и да ли 
си то одијело гдје мијењала?

Затим нокажи, коме си предала ону 
зашвену торбицу, коју ти је Гаврило 
предао при твом поласку с Боана за 
Никшић?

0. Одијело сам имала ово исто, и мо- 
је је, а мијењала га нијесам ни уз пут 
ни овдје. — Ни зашвене, нити какве год 
торбице или чега било другог, осим она 
три иисма и четири круие, Гаврило нити 
ко други није ми иредавао, заклећу се 
свуда и на сваком мјесту

П. А шта би рекла онда, ако и Гав- 
рило и Косе и Цвјетко буду признали, 
да си од Гаврила примила једну зашве- 
ну торбицу и с Косом је заједно пони- 
јела и предала ноћу у кући Војв. Церо- 
вића, а у Цвјетковој соби Цвјетку?

0. То, што није истина, ја нећу ни ре- 
ћи, нити бих им признала, иа они кад 
би и казали.

П. Кад си ирви иут овдје дошла са 
Илијом Алексићем и преслушавата у па- 
лацу, како ти кажеш, од кога си уз пут 
сазнала, да те власт иозива због оних 
писама Гаврилових, и да ли је отомезна- 
ла и твоја сестра Мара, као сапутница 1И?

О. Као послужитељици школе на Бо- 
ану, писар каиетански казао ми је код 
моје куће тога иута, да се позивам у 
Никшић ради свједочења између учите- 
ља Павловића и Никаша Рубежанина, 
нешго због школских часова. Ја ни од 
Илије, ни од кога другог нијесам знала 
зашто сам позвата, ирије него су ме пи- 
тали у иалац за Гаврилова писма, а да 
ли је знала моја сестра Мара, то ја не 
знам.

П. Гдје је била Мара у времену, кад 
си ти тога пута преслушавана овдје у 
Никшићу?

О. Мара је остала у пјаци, а ја сама 
са Илијом иошла и преслушали ме, на 
кад сам дошла у једну кафану, гдје смо

и отночинули били, ту нађох Мару. Нити 
смо од Илије могле што разговарати, 
нити смо заједно на једној постељи спа- 
вале, већ одвојено, а у једној соби.

5-јутра дан смо све троје пошли заједно 
и ]а, као слаба, не могла ходити, ге Илија 
пошао, а мо]а сестра Мара са мном оста- 
ла, па смо у Буковик ноћиле. Тога истога 
пута Милан је био овдје у Никшићу и сти- 
гао у Бијелој нас двије, те смо ишли за- 
једно око пола сата, па он ирошао, а 
гштао нас није око чега сам ја позивата. Кад 
нас је стигао у Бијелој и дошао с Илијом 
Алексићем, нашим пратиоцем, који бјеше 
свратио негдје... (исправља и вели: Ми- 
лан нас је стигао кад смо прошли с Бо- 
ана за Никшић — а не одовуд и то с 
нама је био Илија, а сам с нама мало 
је ходио Милан.

П. Је ли твоја сестра Мара тога пута 
икако улазила у кућу Мата Чопе?

О. Ја нијесам, а је ли Мара ишла и 
куд је ишла, ја не знам.

П. Познајеш ли Цвјетка Михаилова 
Церовића и ако познајеш, гдје сп га 
пошљедњи пут виђела?

О. Нити сам га гдје виђела, нити га 
уопште познајем.

П. Да ли си којом приликом ове го- 
дине била присутна у школском стаиу 
учитеља Павла Павловића, кад се водио 
разговор између њега и попа Марка Тре- 
бјешанина о каквоћи бомба и њиховој 
опасности?

О. Нити сам тај њихов разговор кад 
чујала, иити знам што је то. Јер што 
чула нијесам, оно не могу ни рећи.

П. Не могу ти вјеровати, да такав 
разговор нијеси чујала између поменуте 
двојице, пак ми реци иод заклетвом, јеси 
ли или не; а затим бн ли то нризнала, 
кад би засвједочио и сам пон Марко?

О. Под заклетвом тврдим, да чула 
пијесам о томе, да су се у мом ирисус- 
тву разговарали њих двојица, нити бих 
иризнала, да то ма ко био засвједочи. 
Ја не знам, да се нијесу разговарали, 
али ја нијесам чЈша, иити знам ни што је 
то, зашго ме питаш и зашто велиш.да 
су се у мом нрисуству разговарали.

П. Да ли си по пошљедњем доласку 
попа Марка — као народног посланика — 
с Цетиња причала коме год у учитељском 
стану или школи што о твоме путовању 
у Никшић, када те слао Гаврило Це- 
ровић?

О. Нити сам што год икоме иричала, 
ни у школи ни гдје друго, нити уопште 
штопричалао ношењуписама Гаврилових, 
нити ђу то никада признати.

П. Боље ти је да признаш оно шго 
си у истини иричала, пошто суд о томе 
твоме причању, као и о иризнању што 
сп у оној торби од Гаврила носила и 
Коси иредала, односно вас двије заједно 
Цвјетку Церовићу, има вјерованих свје- 
дока?

О. Све ви једно, Бога ми, кад ја што 
друго осим оних писама — нити сам но- 
сила, нити о томе коме причала, а его 
Косе иа нека каже ако сам јој што дру- 
го предала. Тражим да ми кажете те 
свједоке.

П. Кадтражиш да ти кажем свједоке, 
онда покажи, би ли ти иризнала њихово 
казиван.е иод заклетвом?

О. Нити ћу им признати оно што 
нијесам, нити сам им што иричала.

П. Суд те не пита да му кажеш оно 
што нијеси нричала и носила у оној тор- 
би, већ за оно што си иред свједоцима 
причала и казала да си носила, па се оиет 
изјасни и добро размисли на пошљеди- 
це иеистинитог причања овдје?

О. Ако будем коме што више ирича- 
ла или иосила, што иијесам већ казала, 
пристајем да се најтежом казном казним, 
а ето Косе и Цвјетка, па њих иитај ге.

П. Ти ћеш, Јелица, морати признати 
све оно што си о твоме иуту у Никшић 
нричала, кад те је Гаврило Церовић ши- 
љао, пред фамилијом учитеља Павлови- 
ћа и случајно, другим свједоцима, иак ти 
је, лакше ако то сама будеш овдје казала?

О. Ниги сам што учитељевој фамили- 
ји ни коме другоме иричала о томе путу 
моме, нити ја знам пи због чега се они са 
Милановом кућом мрзе и не говоре од 
назад мјесец дана.

ГГ Покажи, кад си кренула овога пуга 
од гвоје куће, да ли си са послаником 
Вуком Алексићем и твојом сестром Маром 
цијелога пута заједно ишла довде, а за 
тим, да ли ти је при иоласку ко што да- 
вао и виђели се с ким од фамилије или 
слугу Милана Церовића.

О. Ономад, око гри уре по подне нзи- 
шла сам од моје куће из Тушине са мојом 
сестром Маром и кап. Мићом до на Ма- 
линско, и ту смо нас двоје ноћили у ку- 
ћи Сима Ћеранића, гдје му бијаху: жена, 
кћи, син и најамница. Сјутра дан, Вук је 
послао једпо дијете од његове куће да 
нам каже, да без њега не пођемо овамо. 
У толико је Вук наљегао и путовали смо 
заједно до у Бијелу, а одатле Вук на 
коњу ирошао, те смо саме ишле до на 
нову џаду у Градац. Мало путовасмо за- 
једно до извнше оних кућа у Росуље, а 
одатле Вук опет нојахао на коња и пред 
иама отишао и стигао овдје у варош а 
ми починуле, кад смо дошле у варош, у

једној кафани његове сестре, гдје на.м је 
био и рекао. Затим је он однекуд дошао 
и каза, да нас суд зове, те смо с њим и 
дошле суду синоћ. У путу, ни овдје у 
вароши нијесмо виђали кога год од Ми- 
ланове фамилије, својге, или слугу, а јест 
у путу било ћираџија, који су нас сри- 
јетали.

П. У записнику твоме од 5. априла 
казала си, да је дијете Косино ионијело 
Цвјетку само оно једно писмо, које је 
на његову адресу и било, а сад велиш 
да је дијете одмах понијело и пре- 
дало Цвјетку сва три писма, од којих 
да је једно и Косе отварала те се изја- 
сни: што те руководи да нротивурјечиш 
у својим исказима. Надаље ми реци, за- 
што иа ирвом заниснику код Обласне 
Управе нијеси казала, да је Косе отва- 
рала једно од она три писма, да си јој 
и 4 круне уз писма предала и да су сва 
три писма послата и предата Цвјетку 
Церовићу?

О. Ја сам и онда казала, да су сва 
три иисма нослага по Косину сину Цвје- 
тку, а за паре нијесу ме ни питали: па 
ш го то они нијесу тако записали, ја Бога 
ми не знам. У ономе иисму Косином, по- 
што га је огворила, видјела сам, да је 
било и једно за Цвјегка и то онда, када 
је куверту отворила и читајући оно своје 
ставила оно Цвјегково на клупу у бли- 
знни мене - а она друга два одвојена, 
не знам на чију су адресу била, а Цвјет- 
ку су и она послата; оне куверте бија- 
ху величине те, колика је та иред тобом 
(већа, бијела.)

Г1. Имаш ли ти и сестра ти Мара ка- 
квих новаца при себи, а ако имате, отку- 
да су вам и колико их је?

О. Ја немам, а за Мару не знам има 
ли — или нема. Ако би и имала Мара, 
не знам чије би јој биле те паре. Ја 
тврдим, да не знам има ли Мара каквог 
новца, само са мојим знањем нема.

П. Јелица, јесили икада, а нарочито 
прошле године, долазила и са киме или 
сама у кућу вој. Ђура Церовића?

О. Јесам на два дана пред Никољ-дан 
прошле године, са дјевојком Млађена Зе- 
ковића — Петрушом, — а више нијесам 
никада.

П. Којим си посломти, а којимјеПе- 
труша долазила тада у кућу вој. Ђура 
Церовића?

О. Петрушина сестра служи у војводе, 
те стога смо и свратиле, да је видимо, 
а у Никшић ми двије дошле бијасмо, да 
купујемо ииће за крсно име светог Ни- 
колу. — Долазили смо у јутро а ноћиле 
бијасмо у Стојкана Биједнћа.

Од фамилије војводине нити уопште 
не виђесмо никога, осим једне невјесте и 
двоје дјеце. — Ту нијесмо ништа пиле, 
а задржале смо се врло мало, и истога 
дана пошле смо на пут.

П. Пита ли ге сестра ти Мара, што 
те звао Обласпи Управител>?

О. Пита, и ја јој казах: због она три 
писма Гаврилова, а у путу с Илијом Алек- 
сиће.м за овамо није знала.

Г1. Виђели Мара, што теби даде Гаври- 
ло, да понесеш у Никшић, и прича ли ти 
што о томе Мари, или те је она питала?

О. Виђела није, јер је она била у ку- 
жини. а мене су Гаврило и мајка му Вуко- 
сава увели у собу и Гаврило ми дао пи- 
сма, а Вукосава оне 4 круне. Мара ме 
није питала, нити ја јој казивала, шта сам 
носила том приликом за Никшић.

П, Зашто сад кажеш, да ти је Вуко- 
сава дала 4 круне и ти их предала Коси, 
а јутрос си казала, да ги их је предао 
Гаврило, син Вукосавин?

О. Што ми гођ нане на ум, оно ћу и 
онако да кажем.

П. Имаш ли још што по овом послу 
казати, и ако немаш, можеш ли се на 
истинитост нредњег твог тврђења за- 
клеги?

О. Немам, — а заклећу се, да је све 
то истина, ;-1То сам казала и што ми и 
прочитато би. По прочитању

Јелица Зековић.
Записник оц 20. априла 1908. г. о пре- 

слушању Маре, шћере пок. Андрије Зе- 
ковића из Ускока.

На посебна питања изјави:
П. Кажи, али нод заклетвом, од кога 

сн знала, да ће Јелица носити ону торбу 
и иисма од Гаврила, да их донесе и пре- 
да Коси М. Чопића?

О. Домаћи Миланови хтјели су, да им 
ја као њихова слушкиња носим нека пи- 
сма Гаврилова, па ја нијесам хгјела. По- 
слије ме питаше, би ли оно понијела моја 
сестра Јелица, и ја сам им рекла, да ђу 
је преварити како нам је дошло у Ник- 
шић писмо од брага из Америке, те да 
пође и прими исто. Тако сам ја пошла 
нашој кући у Тушину и зовнула Јелицу, 
те јој Гаврило на сред пјаце дао нека 
писма и она их понијела.

П. Покажи зашто ти иијеси хтјела но- 
сити оно, што је Гаврило по Јелици по- 
слао ? Затим ми реци: шта је у истини 
Гаврило и коме послао по Јелици, и да 
ли је слао коме икаквих новаца, па и 
ако мало час рече, да ти не знаш куд 
је Јелица ходила, ни шта је коме носила, 
и да ти то ни виђела нијеси?

О. Послушагн Гаврила нијесам хтјела 
за го, што сам тек ирвог дана била си- 
шла с планине, па билауморна. Бога ми, 
Гаврило Јелици није дао нишга друго 
осим три писма и то насред пјаце, о че- 
му сам ја знала и виђела, а послао их је 
сестри му Коси овдје у Никшић, а уз ни- 
сма није јој ништа давао, ни новаца, ни 
чега било.

П. Сјећаш ли се ко је био с Гаврилом 
на пјаци, кад је Јелици дао она три пи- 
сма, да донесе овђе и иреда сестри му 
Коси?

О. Не сјећам се, нити то знам, ни у 
опшге памтим.

П. Ко.чико се Јелица задржала тога ну- 
та у Никшићу, и кад се је она и гдје но- 
вратила и да ли доноси Гаврилу што из 
Никшића?

О. Задржала се је овђе у кући Чонића 
само једну ноћ, а сјутра дан у вече се 
вратила на Боан и ноћила у кући Мила- 
новој, а Гаврилу донијела само једну кру- 
шку. Гаврило се гога дана цио дан ба- 
вио са радницима на Боану. Више ви 
нећу ништа казивати.

П. Тврдиш ли, да је Јелица тога пута 
што куповалаза вашу или Миланову кућу?

О. Ја не тврдим, јер не знам.
П. Кад је Јелица први пут овђе иозва- 

та била, да ли си ти била у служби код 
Милана и од кога си први пут сазнала 
због чега се она нозива овђе?

О. Нијесам била у служби код Милана 
а зашто је Јелнца позивата нијесам 

знала прије сада, када ме пигасте о но-
шењу Гаврилових писама.

П. Како тврдиш да нијеси знала, а кад 
си го сазнала још оном ириликом уз пут 
па и овдје у Никшићу, што самајелица 
нризнаје, да ии од кога доцније није кри- 
ла, ако ју је ко упитао?

О. Ако је Јелица знала, ја нијесам. — 
Признајем, да знала ннјесам прије, него 
сам оном приликом овдје са њоме дош- 
ла, а пошто смо се одавде повратиле за 
Боан, знала сам, да је позивата због Га- 
врилових писама.

Истога тога пута у кућу Чопића није- 
сам свраћала, осим из]утра.

П. Како кажеш да нијеси свраћала и 
Коси причала због чега је Јелица иозва- 
та, а кад си ми прије признала да си свра- 
ћала и послије тога?

О. Коси ништа цричала нијесам због 
чега је Јелица долазила, нити ме је она 
питала; а не памтим ко је тада био у 
њиховој кући. — Ноћилесмо, одавде по- 
шав, у Буковику, а сјутрадан дошле дома. 
Сријетао нас није у путу нпко одовуда, 
а и сами Илија Алексић био је с нама 
као посланик капетанов.

П. Кажи ми Маро ираво, кад сте пош- 
ле том нриликом из Тушине, стиза ли вас 
или сријета когод од оних с Боана, а и 
да ли је ико с вама путовао а без да 
је и Илија с вама био?

О. Јест Милан Церовић, који нас је 
стигао у Бијелој и то заједно с послани- 
ком Илијом Алексићем, који бјеше мало 
изосгао. Тако смо заједно с Миланом пу- 
товали само мало уз неку страну; али 
без да је у томе добу био с нама и Или- 
ја — иије с нама Милан путовао ни стоие.

П. Познајеш ли Цвјетка Церовића и 
гдје си I а пошљедњи пуг виђела?

О. Не познајем га никако, ннти сам га 
виђела.

П. Кажи у истини, шта је твоја сестра 
уз писма иосила онога пута од Гаврила 
сестри му Коси. За тим ми реци, кад је 
онако својевољно и колико пута у иро- 
шлој години долазила овђе сестра ги 
Јелица и којим иословима?

О. Није ништа без она три писма, а 
на кога су била упућена ие знам, осим 
што их је гребала предати Коси, како 
мн је то ио повратку њеном из Никши- 
ћа и казала.

Колико је пуга Јелица долазила прош- 
ле године овђе и којим иословима — не 
знам.

П. Имаш ли коју нару ири себи, и ако 
имаш, од куда су ти и чије?

О. Имам фиор. 5 сестре ми Милице, 
које ми је дала, да јој нешто робе куиим, 
и један мој фиорин, а код Јелице нема 
ни солда.

П. Због чега си дошла овђе с Јелицом, 
а кад позивата нијеси; и зашто нијеси 
остала дома, него си и противу воље ио- 
сланика Вука Алексића овамо дошла?

О. Ето сам ви досга казала и више 
нећу ништа.

П. Реци, ако не остајеш при горњем 
свом исказу, пмаш ли још што по овом 
послу рећи, и ако немаш можеш лн се 
заклети, да си у свему само истину ка- 
зала?

О. Све сам ти казала и више нећу, а 
заклећу се, да сам исгину рекла.

По прочитању 
Мара А. Зековић.

Држ. туж. Вуисић: Молио бих такође, 
да се прочита и Гаврилов записник, јер 
се он од овог разликује.

Бранилац Јаблан: Зна ли се каквог је 
владања Павле Павловић?

Предсједник: Оп је учитељ, и то би 
знао г. министар просвјете и цркв. но- 
слова, г. Пламенац.

Писар Краљевић: (чита)



Записник од 28. априла 1908. године 
о саслушању Гаврила Церовића, бивш. 
вршиоца дужности предсјед. Обласног 
Суда.

II. Познајете ли ви Мару, кћер Андрије 
Зековића из Ускока?

О. Познајем је, јер је близу наше куће 
и код нас је служила, била је у служби 
до онога дана, кад су мене сировели ова- 
мо први пут, а кад сам се вратио, чини 
ми се, нијесам је нашао код куће наше 
у служби.

П. Познајете ли њену сестру Јелицу?
О. Познајем.
П. Јесте ли прошле године, кад сте 

били код куће на Боану, по којој од 
њих двије, Мари или Јелици, шиљали што 
год коме у Никшић?

О. Не сјећам се да сам шга шиљао, 
јер кад сам што са сестром имао да се 
преписујем, шиљао сам по нашем слузи 
или пазарлијама.

П. Према записнику Јелице Зековић, 
ваше сестре Косе Чопић и Цвјетка Це- 
ровића утврћено је, да сте ви прошле 
године око Великога Госпођина-дне од 
прилике послали Јелицу Андријину Зеко- 
вић, сестру ге ваше слушкиње Маре, код 
ваше сестре Косе и по истој иосла- 
ли Цвјетку Церовићу нешто. — Разми- 
слите се па реците, јесте ли шиљали и 
ако сте, шта сте по истој шиљали?

О. Пошто сам било у име моје, било 
у име куће, често водио нрениску са се- 
стром, па било но случајним ириликама, 
било ио нарочитим особама као за какву 
норуџбину односно мојих ствари, које су 
при поласцима за Цетин.е и обратно 
код ње заосгајале (кошуље, коларини и 
т. д.) или односно кућних иотреба, ко- 
је је она морала од другога нрибав- 
љати, — то нећу гврдиги, да један од 
таквих носланика није била Мара или 
Јелица Зековића, али могу тврдити, да 
никад ништа било њој, било иреко ње, 
другоме, било директно другоме, послао 
нијесам без као што наведох, иисма, а 
ако сам кад Цвјетку Церовићу послао, 
то не може ништа друго бити до писмо, 
и ако се и за њега не сјећам.

П. По досадашњим записницима о на- 
веденој иошиљци зна се, да сте ви ту но- 
шиљку намјеравали извршити преко ва- 
ше слушкиње Маре, од које сте намјере 
одустали и наредили' Мари, да норучи 
својој сестри Јелици, да су јој дошла 
нисма из Америке од брата те да дође и 
да иде да их привати, да је Јелица дош- 
ла с нланине, да јој је сесгра Мара ка- 
зала, да јој писма од брага нијесу до- 
шла, него да си ти то рекао, да јој се 
поручи, да буде сигурнији њезин дола- 
зак и да имаш ти, да по њој нешто ио- 
шљеш у Никшић,

Иза овога да си је ти дозвао у вашу 
кућу, да си јој ту пошиљку уручио пред 
твојом мајком, да јој је твоја мајка Ву- 
косава у присуству твоме дала 4 круне, 
да понесе и иреда Коси, а да си јој ти 
дао за иутни трошак 3 круне.

Према овоме мислим, да ће ви се бити 
лакше сјетити о тој иошиљци, па се по- 
ново изјасниге, што сте ви то послали 
Коси и Цвјетку?

О. Ништа се више не могу, нити умијем 
изјаснити, нити се сјегити о наведеном, 
само се изјашњујем ионово, да ни по 
коме, иа ако сам што и по Јелици ши- 
љао, ни по њој пикад ништа друго ио- 
слао нијесам до нисма, а то су и они, 
који су их носили вазда могли впдјети, 
јер сам им га давао из руке у руку, које 
пошиљаоци често пута завијају у крпе 
због рђава времена или тискају за џа- 
мадане, а ја молим суд, да исиита Јели- 
цу или ту другу особу, која би тврдила, 
да ли сам јој шта друго дао, што не би 
стало у једну обичну трговачку кувергу.

Г1. Неприродно је, да се баш не сио- 
мињетс, да сте Јелицу шиљали у Ник- 
шић, ако сте је нарочито шиљали, тијем 
нрије, шго сте најприје за њу иоручили 
на планину— што тврди она и њена се- 
стра Мара, па јој пошиљку дали у ка- 
мари ваше куће — шго гврди Јелица, и 
она ту пошиљку ионијела у Никшић 
што нризнају и Косе и Цвјетко. Па се из- 
јасните само за то, спомињете ли се, да 
сте је шиљали или не?

О. И у почетку записника рекао сам, 
до нећу тврдити, да међу особама било 
нарочитим, било приватним, нијесам и но 
Јелици иослао сестри какво писмо, али 
ионово велим, само иисмо и никад ниш- 
та друго. А мени не стоји ни мало у ин- 
тересу да говорим, не сјећам се, него на 
нротив, рад бих био, да једном ријечју 
„сјећам се“,потврдим оно, што ми сестра 
тврди, јер сигурно сам је шиљао, иошто 
ми сестра тврди.

У осталом, ако сам и Јелицу шиљао, 
то шиљање није било везано са ника- 
квим преварама, као да јој је дошло пи- 
смо из Америке од брата и да шил.ем 
чак за њу на иланину, јер колико се сје- 
ђам и нема она те иланине, нити изди- 
жу, већ сам морао потражити њу, као 
најближу, ту, да пође и, разумије се, за 
злаћу ионесе, што јој дам, а ја сам за 
новце могао наћи кога било, да ме по- 
слуша до у Никшић, да не шиљем на 
нланину.

Напомињем суду ради знања, да још 
од прошлога љета ностоји једно друш- 
тво у моме племену, у коме су: командир 
Кршикапа, учитељ Павловић, јеромонах 
Викентије Грбовић и с њима кап. Алек- 

сић, који су, нарочито у пошљедње ври- 
јеме, били кренули да мене, мога оца и
нашу кућу на зло наведу.

Чинили су све, да доведу мене и уку- 
ћане до положаја оних, чије су куће на- 
падане и рушене, подговарали су људе 
да нас изазивају и са гим поступцима 
дошло се до тога, да је командир јед- 
нога дана позвао поткоманира и офи- 
цире с намјером, да са иег чета удари 
па нашу кућу, што се у мало разминуло 
интервенцијом грађанске власти, а све 
због неких ријечи, које су у једној жалби, 
упућеној командиру, а доцније капетану, 
два војника навела и које као да је 
мој отац изговорио — а те су се ријечп 
односиле на једног војника, којега је 
командир хтио затворити, те као да је 
мој отац рекао: „нећега нико данас по- 
вести, па да му је Бог отац“ — што су 
доцније ти два војника иред капетанским 
судом одрекли — изјавивши да нијесу 
те ријечи чули од мога оца, него да им 
је ге ријечи казао отац учигеља Павло- 
вића — Ристо, а жалбу писао учитељ 
Иавловић или брат његов, не сјећам се 
сад добро. О овоме се води истрага код 
надлежних власти.

Пошто Јелица и њена сестра послу- 
жују у школи, гдје је стан учитеља Па- 
вловића и гдје је зборио мјесто свих 
интригаша противу мене, го сумњам, да 
су они употребили ову прилику за згодну 
да ако бар не што друго, а оно изазову 
сумњу прогиву мене, само штета што 
нијесу и остале особе, које сам шиљао 
употријебили, да би ми и још низ сумња 
створили.

Г1. Јесте ли уопште каквијех иисама 
Цвјетку Церовићу шиљали од онога вре- 
мена како сте пошли са службе с Цетиња, 
на док сте стражарно спроведени овдје на 
Цетиње и ако сте, јесу ли та писма била 
лично за Цвјетка или је он имао које од 
њих коме другоме предати и упутити, и 
напошљетку, шта је била садржина тих 
писама, што сте шиљали Цвјетку или 
иреко њега другоме?

О. Сјећам се, да сам Цвјетку само 
једном писао писмо, у којему сам навео, 
да нам је кућа претресана, ко је био у 
претресу итд. Да ли сам му говорио да 
још коме саопшти — то не спомињем 
се, као и о томе, да ли сам преко њега 
још коме иисао.

Г1. А спомињете ли се, преко кога сте 
ово иисмо нослали Цвјетку?

О. Апсолутно не сиомињем се.
П. Имаге ли још што рећи по овој 

ствари?
О. Немам ништа.
П. У досадашњим испитима чињеним 

у Никшићу, наведено је, да сте ви по- 
врагак Јеличин из Никшића чекали код 
куће Сава Церовића; да вас је Јелица баш 
ту у повратку и нашла; да ви је од 
сестре донијела једну крушку и да је 
донијела зашвену исту илеткивачу — 
у којој сте ви, како је наведено, би- 
ли спремили пошиљку за Цвјетка Це- 
ровића и да је од куће Сава Церовића 
с вама заједно ионијела то до ваше куће, 
те се изјасните има ли штогод од тога?

О. Сјећам се, од кад сам дао оставку 
— а то је крајем септембра прошле го- 
дине, одакле сам дошао кући око 9. 
или 10. октобра прошле године, па док 
сам спроведен овамо, тј. првих дана но- 
вембра и. г., да сам само једном био код 
куће Сава Церовића на добродошлицу у 
друштву са неколико Боанџија — а то 
је морало бити у половини октобра ир. 
године, јер Савова фамилија и Саво би- 
јаху заостали у Никшићу. Том ириликом 
нити је Јелица долазила ни пролазила, 
нити сам је виђао, зашто се могу по- 
звати на све присутне; а другом прили- 
ком није могла ни бити, јер нијесам ни 
долазио код куће Савове.

По прочитању: Г. Церовић.
Пр едсједник: Церовићу, ви кажете, да 

сте се касније сјегили, да сте писали 
Цвјетку Церовићу писмо.

Г. Церовић: Једно за њега, неколико 
за друге.

Предсједник: Зашто сге упућивали та 
писма преко сестре, зашто нијесте ди- 
ректно послали?

Г. Церовић: Ја у опшге све преко се- 
стре шаљем.

Предсједник: Јесте ли имали у тамни- 
ци каквог иреговарања са Душаном Ђо- 
новићем?

Г. Церовић: Аисолутно никаквог.
Предсједник: Ухваћен јеједан биљетић 

Душана Ђоновића, који је адресиран на 
вас, и који је јуче Душан признао као 
свој.

Г. Церовић: Ја не знам. Тако је уде- 
шење самог затвора, да апсолутно није- 
сам могао за ово неколико мјесеци до- 
лазити у дотицај ни с ким, чак моје дру- 
гове нијесам ирије познавао ни видио, 
као Пилетића и Ђоновића, тек кад сам 
спроведен онамо, видио сам их.

Предсједник: Прочитајте тај биљетић?

Писар Краљевић: (чига)
„Ђаци су уништили писмо од Дако- 

вића, које се је вас тицало, и ствари дало 
други карактер. У главноме свједока, који 
ће против вас свједочити, нема. Онај, који 
је открио сву ствар, уништиће ју. Ако бу- 
де јавне свијести народне, биће добро. 
Изнијеће, како је овдје наговорен, да 
рече, да се је ишло против династије, да 
су бомбе фалсификат, и да је он, као 
агент владин, увлачио у сгвар и варао 
партију и омладину. Спали".

Предсједник: Хајте, Церовићу, на своје 
мјесто.

Бранилац Јаблан: Могу ли узети ње- 
гове биљешке, г. предсједниче?

Предсједник: Дајте г. браниоцу би- 
љешке.

Држ. туж. Дрљевић: Господин се из- 
разио, да се ничега не сјећа. Сад се сје- 
тио. Обично сте иред нама казивали не 
сјећам се. Да јш ово „не сјећам се“ значи 
да није, или да сигурно не знате?

Г. Церовић: Како?
Држ. туж. Дрл>евић: Рекли сге, не сје- 

ћам се овога, онога.
Г. Церовић: Ја сам казао да са- 

станка није било, а за иошиЈвку Јеличину, 
казао сам,не сјећам се.

Држ. туж. Дрл>евић: Сад сте се сјетили?
Г. Церовић: Онда сам се одмах сјетио.
Држ. туж. Дрл>евић: Бигно се разли- 

кује његов исказ у записнику од дана- 
шњега. Стога бих молио, да се ирочита 
један став.

Предсједник: Нека се прочита.
Писар Краљевић: (чита)
П. Јесте ли ви те вечери, у нрисуству 

гимназиста Прл>е и Ђоновића, односно 
самог Прл>е, јер се не сјећате Ђоновића, 
између осталог говора, говорили и ово: 
„Србијанци су крал>ицу Драгу разнијели 
на бајонетима, а ми ћемо жену...

О. Не сјећам се, да је то говорено, 
да сам ја чуо.

Г. Церовић: Ја сам казао, говора о 
краљици Драги ту није било. То сам ре- 
као, нарочито сам упамтио, и могу се 
заклети, да сам рекао: није било говора 
о крал>ици.

Држ. туж. Дрљевић: ,’,Не сјећам се“, и 
одмах сте потписали.

Г. Церовић: Да ли нијесам раније казао?
Држ. туж. ДрЈвевић: Не, него само овдје.
Предсједник: Још једно. Је ли било 

каквог разговора у присуству вашем, 
гдје је био Марко, односно одрицања 
кандидатуре извјесних посланика — ва- 
ших другова?

Г. Церовић: Једну вече, сјећам се, било 
је говора односно кандидација, како су 
се одрекли. Ту је био и г. Радовић. Сје- 
ћам се, кад је Марко завикнуо: ви сте 
кукавице! Радовић је рекао: са дјецом 
немам посла. Молим те, да ми о том не 
говориш ништа, него иази свој носао.

Предсједник: Је ли још ко био?
Г. Церовић: Не знам.
Предсједник: Је ли био Михаило Ива- 

новић?
Г. Церовиђ: Не сјећам се.
Предсједник: Доктор Марушић?
Г. Церовић: Бога ми се не сјећам.
Предсједник: Ајте, ајте!
Мало одмора.

Послије одмора.
Предсједник: Нека уђе Митар Ђуро- 

вић (доведен Митар Ђуровић).
Предсједник: Јесте ли ви М. Ђуровић. 

Јесам.
Откуда сте?
Из Црмнице.
Чим се занимаге? 
Заступањем иарница. 
Јесте ли кажњавати?
Н икада.

Противу вас износи гуж-

М. Ђуровић
Предсједник:
М. Ђуровић:
Предсједник:
М. Ђуровић:
Предсједник:
М. Ђуровић:
Предсједник: 

ба (чита):
а.) По исказу оитуженог Стевана Рај- 

ковића и вашем иризнању, да је 18. ок- 
тобра 1907. год. долазио из Котора на 
Цетиње Илија Ивковић с једним иисмом 
упућеним вама од Марка Даковића и на- 
логом, да затражи новаца од вас, војв. 
Гавра Вуковића и Марка Вукотића. Но- 
ваца да нијесте дали, а иисмо против 
ваше воље оставио је Ивковић на столу и 
ви га, не прочитавши, одмах иодерали, 
како сами кажете.

б. ) По исказу Васа Ћулафића, да је на 
поменутој завјереничкој конференцији у 
Биограду Петар Новаковић у свом спо- 
менутом реферату о састанку деветорице 
на Романовој ливади, о њиховим закључ- 
цима, и њиховој улози у преврату споми- 
њао са осталима и вас, као једнога од 
учеспика у конференцији на тој ливади.

в. ) По искасу Душана Ђоновића и Ђор- 
ђија Контића, да је Марко Даковиђ 21. 
октобра кад су ови били у Котору, преко 
њих тражио новаца од вас.

г. ) По исказу Душана Ђоновпћа и ва- 
шем дјелимичном нризнању, да сте у 
својој куђи одржали конференцију са Гав- 
рилом Церовиђем и другима, на којој се, 
како је споменуто, расправљало о изгле- 
дима намјераваног нреврата.

Д.) Ио исказу Душана 'Боновића и Ми- 
лисава ЈБепаве и твом признању, да су 
но доласку Душановом од Марка Дако- 
вића из Котора ишли у кућу вашу и не 
нашавшц вас оставили вам цедуљицу на

столу, којом су тражнли да их дочекате 
у 5 сати по подне код куће, јер имају 
с вама важна договора. Да ви нашавши 
цедуљицу нијесте их дочекали већ, — 
како кажете, — иоручили им но својој 
жени, да нећете с њима више да имате 
посла.

Дакле чули сте тужбу и опомињем вас 
да говорите истину.

М. Буровић: Никада неистину гово- 
рио нијесам, него баш за то што сам 
истину говорио, налазим се овђе.

Предсједник: Јесте ли се нознавали 
са Марком Даковићем?

М. Ђуровић: Јесам.
Предсједник: Јесте ли се с њим дру- 

ЖИЈ1И ?
М. Ђуровић: Нијесам.
Предсједник: Је ли вас иосјећавао у 

кући?
М. Ђуровић: Јест један пут, кад су 

неки ГраховЈвани били оптужени, да их 
заступам.

Предсједник: Познајете ли Тодора Бо- 
жовића ?

Не.
Стевана Рајковића? 
Познајем из виђења.
Од када?

Од када је у штампарији. 
Дично га не иознајете? 
Не.

Познајете ли Јована Ђо-

М. Ђурови1 
Предсједник 
М. Ђуровић 
Предсједник 
М. Ђуровић 
Предсједник 
М. Ђуровић 
Предсједник 

новића ?
М. Ђуровић: 
Предсједник: 
М. Ђуровић

Познајем.
Од када?
Видио сам га кад су 

ђаци лани дошли.
Предсједник: Јесте ли се дружили с 

њиме?
М. Ђуровић: Нијесам.
Предсједник: Јели истинит дио тужбе 

који истиче, да је Ивковић долазио код 
вас од стране Марка Даковића и доно- 
сио вам какво иисмо?

М. Ђуровнћ: Тај нрви разлог оптужбе 
у неколико је истинит а у неколико ио- 
све изврнут. Ја молим, да се ирочита 
мој исказ, па ће се видјети.

Предсједник: Одговорите на питање?
М. Ђуровић: Истина је, да је долазио 

Ивковић; истина је, да ми је предао једно 
писмо од Даковића, али није истина, да 
је он дошао од Даковића, да сам ја за 
то знао. Истина је, да нијесам хтио при- 
мити, али није истина, да је тражио но- 
ваца. Није истина, да сам то писмо про- 
читао, али како г. г. ишљедници наводе, 
изгледа, да сам га поцијепао без ири- 
сусгва Ивковићева, а ја га на његове очи 
поцијепах. То је истина.

Предсједник: Јесте ли знали да је ии- 
смо од Марка?

М. Ђуровић: Мени је он казао да је 
од њега.

Предсједник: Рекосте, да сте иодерали 
иисмо.

М. Ђуровић: Јесам.
Предсједник: Зашто?
М. Ђуровић: Зато, што нијесам хтио 

да имам посла са човјеком, који је под 
оптужбом.

Предсједник: Чудновато, да не ирочи- 
тасте иисмо.

М. Ђуровиђ: Зашто да га читам кад 
ми долази у ноћно вријеме. Напошљетку 
нијесам обвезан да читам. Ја могу вра- 
гити нисмо, које ми дође ноштом, а 
камо ли не кад ми га неко по ноћи донесе.

Предсједник: Ви сте знавали, да је Да- 
ковић побјегао?

М. Ђуровић: Јесам.
Предсједник: Било је у ингересу и ва- 

ше.м и оншгем, да га прочитате и вла- 
стима јавите.

М. Ђуроџић: Зашто, кад нијесам водио 
рачуна о том. О бомбама још није било го- 
вора. То је било 15 до 20 дана нрије, 
него су се појавиле бомбе.

Зашто да ја водим контролу над дру- 
гијема?

Предсједник; Ви не знате каква је би- 
ла садржина писма?

М. Ђуровић: Ансолутно не.
Предсједник: По казивању Рајковиће- 

вом нијесте подерали писмо.
М. Ђуровић: То није истина. Нека се 

пита Ивковић јесам ли га подерао на 
његове очи и бацио у иљуваоницу у 
канцеларији?

Предсједник: Јесте ли кивни били на 
Даковића?

М. Ђуровић: Ја сам био киван, а то се 
зна да је Даковић против мене и писао 
и чинио, па нијесам хтио с њим имати 
посла.

Предсједник: То је био тај мотив?
М. Ђуровић: Јест, никакав други мотив. 

Да ме је молио да га браним, не бих се 
примио.

Предсједник: Тужба истиче, да је Пе- 
тар Новаковић говорио у Биограду. Д-а 
је био некакав сасганак на Романовој ли- 
вади, да сте и ви ондје били и да сте 
га послали у Биоград, да припрема зе- 
мљиште и т. д. Што бисте на то рекли?

М. Ђуровић: Ја бих молио да се про- 
чита, која су го деветорица, да знам 
имена.

Предсједник (чита): Гаврило Церовић, 
Спасоје Пилетић, А. Радовић, М. Раду- 
ловић, Михаило Ивановић, Милосав Раи-



чевић, Митар Вукчевић, Митар Ђуровић 
и неки правник ХаЈдуковић.

То истиче Ћулафић, који каже, да је 
то чуо у хотелу Паризу од Новаковиђа 
који је дошао из Црне Горе.

М. Ђуровић: Ја имам на то рећи ово: 
Нека каже, ко ме је само један пут видио, 
да сам с I им л>удима шегао а камо ли 
договоре правио о илану? То је сушта 
неистина, причао т о Новаковић или Ћула- 
фцћ, сушта је то неистина и подметање 
посљедње врсте.

Предсједник: Дакле не иризнајете, да 
сте били на скупу?

М. Ђуровић: С тим људима никада.
Предсједник: Јесте ли били на каквом 

састанку са другијем људима?
м. Ђуровић: Ја сам шетао са другијем 

људима као и ви. Ја сам са многима ше- 
тао и разговарао о политичким прили- 
кама али о преврату није никада никоме 
ни на памет пало.

Предсједник. Јесте ли добивали какву 
цедуљицу од Ђоновића и ЈБепаве?

М. Ђуровић: То је изврнуто.
Предсједник: Кажите јесте ли добива- 

ди одЂоновића Душана и ЈЂепаве какву 
цедуљицу, било прије било послије откри- 
вен.а бомба?

М. Ђуровић: Сигурно је било прије 
откривења бомба. ја сам дошао дома 
и нашао једну цедуљицу, гдје кажу Ље- 
лава и Ђоновић да желе у иет сати до- 
ћи к мени.

Предсједник: Је ли још шта било ?
М. Ђуровић: Није.
Предсједник: Кажиге, Ђуровићу, како 

је било?
М. Ђуровић: Ја сам дошао дома и на- 

шао ту цедуљицу. Питам жену: ко је 
оставио? Каже: долазили су ти, што су се 
потиисали и рекли да имају нешго важно 
с тобом говорити. — Казаћеш, да ја с 
том дјечурлијом нећу имати послт. Доста 
су ме нападали, кад су били нападаји и 
говорили: сад ће те напасти, буди на 
опрезу.

Ја нијесам с њима имао никаква посла, 
нитн сам знао, д?. иду у Котор, ни ги да до- 
носе поруку. Питајте их, треба да се суо- 
чимо. Ја тражим, да се суочимо, јер без 
суочења не може се дознати права 
истина.

Предсједник: Душан и Конгић кажу: 
кад су били пред господом ишљедним 
судијама, да им је Даковић рекао, да ио- 
ђу код вас и да траже новаца.

ОткудабимогаовамаупућиватиДаковић 
Боновића и Контића, да траже новаца?

Откуда би могао упућивати Даковић 
писмо по Ивановићу, кад не би било 
никакве везе и интимног односа између 
вас?

М. Ђуровић: Прво и прво хоћу изјави- 
ти, је ли истина, да је тако било, да је 
поручио или слао иисмо? Ма да би то 
истина била, ипак за мене не би имала 
никакве кривице, јер Даковић је могао 
тражити новаца од кога хоће. Могао је 
тражити од кога хоће, могао је причаги 
што хоће, кад ја нијесам знао нити сам 
био посвећен. За то треба факта.

Предсједник: Али ви признајете да вам 
је Ивковић донио писмо и казао, да је 
од Даковића, па заш го се нијесте о томе 
увјерили?

Познајете ли руку Даковића?
М. Ђуровић: Никада је нијесам видио. 

Никада ми ни једног словцега није на- 
писао. Нити у суду нијесам имао прили- 
ке да видим.

Предсједник: Кажите, Ђуровићу, јели 
било каквог састанка у иашој кући и 
кадје био и ко је био на том састанку?

М. Ђуровић: Састанака је било у мо- 
јој кући не једну вече, него неколико 
вечери.

Рредсједник: Оставите те остале слу- 
чајеве, и говорите о ономе на којему је 
био ирисутан Ђоновић и Прља.

М. Ђуровић: То је било као и оста- 
лих вечери. Био је ту, како сесјећам: I. 
Цвровић, С. Пилетић, Цвјетко Пилетић 
Душан Ђоновић, и гај Прл>а. Ми смо 
тога Прљу и Ђоновића послали, пошто су 
мало посјеђели и причали, како се скупила 
свЈетина у тим и тим кафанама, не же- 
лећи, да и та дјеца буду с нама ако на- 
иадну ца нас. Они су отишли. На том 
састанку није било говора апсолутно ни 
0 че,м другом. него смо просто зборили 
0 1аДУ, како ћемо се бранити ако нас 
неко нападне. Наоружали смо се и још 
се сада могу наћи 60 фишека у кући 
м°јој, које сам ја напунио оловом за 
кУРЈаке. Сваки је имао и револвер, и за- 
ИС|а смо се ријешили да умремо, као да 
се са неприЈатељем боримо а не са на- 
ш°м браћом. То би вазда учинио кад би 
Ме ко напануо.

Предсједник: А је ли вас ко нападао?
М. Ђуровић: Нијесу, истина, него су 

се само прииремили, али кад су видјели 
Да ће бити муке....

'федсједник: А кога су нападали?
М- Ђуровић: Нијесу ли рушили штам- 

Т1РИје и куће у сред вароши? Како ни- 
1есУ нападали? Знате и ви то бол>е него ја.

Предсједник: Па кажите ко је био на 
т°ме састанку?
г,М. Ђуровић: Био је Г. Церовић, С.

Детић и Ц. Пилетић.

Предсједник: Је ли био који од ва- 
ших рођака?, ј

М. Ђуровић: Чини ми се, даје дола- 
зио исте вечери Миња и Блажо подо- 
фицири.

Предсједник: Па о чем је био разговор?
М. Ђуровић: Ни о чему другоме него 

о тим нападима.
Предсједник: Је ли говорио што год 

Иилетић или Миња Ђуровиђ односно 
одбране?

М. Ђуровић: Говорили смо како ћемо 
се бранити, аМињаније ништа говорио, 
него је дошао да види како сам. Он је 
долазио у вријеме кад је био слободан 
ДО 9 сати.

Предсједник: Је ли сиомињата краљица 
Драга?

М. Ђуровић: Мислим да сам ја на 
истину утврдио.

Предсједник: Ђоновић је пред ишљед- 
њим судијама тврдио, да је било говора 
о краљу Александру и краљици Драги, 
да сте износили неке сличности које би 
овдје могле настаги.

М. Ђуровић: У моме присуству није 
било о томе збора, и то је сушта не- 
истина!

Предсједник: Прочитајте му одјељак о 
састанку у његовој кући.

Петар Краљезић чига;
Записник од 7. фебруара 1908. г. састав- 

љен пред судом о Душансм Ђоновићем.
Д. Ђоновић сам се пријави суду и 

изјави:
Заборавио сам навести у мојем првом 

записнику да оне вечери, кад сам ја са 
Милом Прљом по нападају на кућу Мих. 
Јовановића био у кући Ми гра Ђуровића, 
а пошто су два прије речена подофи- 
цира Ђуровића између осталога рекли, 
да ће подофицири отказати послушност, 
тада су међусобно говорили: Митар Ђу- 
ровић, Спасоје Пилетић и Гаврило Це- 
ровић а у ирисуству моме и Прљину, 
„Србијанци су краљицу Драгу разнијели 
на бајонетима а ми ћемо, пошто се све 
сврши, жену......

По прочитању: Д. Ђоновић.
Предсједник: Ђуровићу, искази Церо- 

вића и ваши, а видјећемо и даље пред 
ишљедним судијама разилазе се и имаде 
контрадикције, но у главном Церовића 
и ваш исказ разилазе се.

Кажите је ли било преписке с Д. Ђо- 
новићем у затвору?

М. Ђуровић: Никада ни с ким.
Предсједник: Ухваћен је један бил.етић, 

који је адресиран на вас, а који је писао 
Д. Ђоновић и признао је, да је његов. 
Из тога биљетића изгледа, као да сте ви 
имали неких веза. Прочитајте му га.

Писар Краљевић чита:
„Писмо М. Даковића, које су ђаци от- 

крили, уништено је. Шго је ико причао 
прогив вас уништено је и уништиће се. 
За ону цедуљицу на асталу што су ђаци 
оставили, познат им је ваш исказ, и та- 
ко су потврдили. У главном, на све вас 
свједока нема. Биће добро, ако буде јав- 
не свијести народне. Рајковић уништава 
досадање исказе, а износи за владу нај- 
црње ствари, откриће да је овдје подго- 
ворен, да рече да се је ишло против ди- 
настије; да је бомбе влада нанравила и 
да је он, као агент владин увлачио и 
паргију и омладину. Спали".

Предсједник: Ово је упућено вама Ђу- 
ровићу, а није дошло до ваших руку.

М. Ђуровић: Нити ми је иознато иисмо, 
нити се ја могу њему...

Предсједник: Ово писмо није вам до- 
лазило до руку.

М. Ђуровић: Како гласи адреса, или 
на М. Ђуровића, или на М. Еукчевића ?

Предсједник: Садржај цедуљице свје- 
дочи да није адресирана на Вукчевића. 
То се зна из неких околности.

М. Буровић: Ја знам само то, да за то 
иисмо не знам. Позовите Ђоновића овдје, 
па да се суочимо. Хоћу да кажем, да 
без тада, када је дошао код мене, никада 
ни ријечи ироговорио са њиме нијесам.

Контића не нознајем, а може бит, да 
га у ијаци видим, да га не би иознао.

Бран. Т. Милошевић: Је ли преслушана 
г-ђа Митрова? И желио бих да дође 
Ђоновић и Прља, дакажу.јесу ли се са- 
стајали са Ђуровићем и шта су говорили?

Предсједник: Је ли саслушана г-ђа Ђу- 
ровића?

Држ туж. Вуисић: Није.
Предсједник: То би било одугловачи- 

вање. Из ове цедуљице сумња се, као да 
имадете везе.

М. Ђуровић: То је све Сумња. Гола 
сумња је иретпоставка. Молићу г. пред- 
сједниче, да се суочим са свима, који су 
против мене говорили. Нека се подваљуЈе 
у очи, и нека каже шта ко има, па ћемо 
се онда разговарати. Желим да се су- 
очим са Ђоновићем, Контићем, Рајкови- 
ћем и Ћулафићем.

Предсједник: Ђоновић и Конгић од- 
рекли су на јавној расправи оно што с\ 
прије казали.

М. Ђуровић: Хоћете ли ме позвати да 
дадем своју одбрану, као што свуда бива 
на јавним расправама, јер не сматрам ово 
за јавну расправу. Ја сам саставио од- 
брану и желио бих...

Предсједник: Дадните је г. браниоцу 
да се послужи са њом.

Ја сам покушао г. Ђуровићу, да вам 
дадем да читате своје одбране, али сте 
почели да испољавате неке фразе, и по- 
чело се одуговлачивати, иа сам на крају 
прекинуо и нећу дозволити, него само у 
границама тужбе.

М. Ђуровић: Нијесте ми дали да у гра- 
ницама тужбе говорим.

Предсједник: Изволите побити.
М. Ђуровић: Дозволите ми, да читам 

по реду сваки разлог и да кажем све 
што имам. (Чита):

„По исказу С. Рајковића и његовом 
признању, да је 18. окт. 1907. г. од М. 
Даковића послат из Котора на Цетиње 
Илија Ивковић с једним писмом и нало- 
гом, да затражи новаца од њега, војв. 
Г. Вуковића и Марка Вукотића. Искази 
се слажу у гоме, да Ђуровић није дао 
новаца, а и иисмо — како ТЗуровић каже 

нротив његове воље, Ивковић је оста- 
вио на сто, и он га не прочитавши од-
мах нодерао“.

Овдје господо, хгио бих прво да истак- 
нем, да нигдје признао нијесам, дајеИв- 
ковић донио писмо 18. окт., већ кажем, 
да је на неколико дана прије то било, 
него су се појавиле бомбе. Овдје излази, 
као да сам ја признао, да ми је Ивко- 
вић донио писмо 18-ог октобра.

Друго, нигдје нијесам признао ни у ис- 
казу, а ни у исказу нијесам чуо, да је 
Ивковић послат да тражи новаца, већ 
једино да је писмо донио а није новаца 
тражио. То је извртање мога испита. 
Ови разлози нијесу иисани за суд, него 
за иублику, како ће се што више раз- 
дражити иротиву мене и мојих другова.

Предсједник: Молим вас, немојте мије- 
шати другове но браниге себе.

М. Ђуровић: Нигдје нијесу г. г. држ. 
тужиоци овдје напоменули, да сам ја 
баш казао у исказу, да сам то писмо 
•пред сами,м Ивковићем ноцијепао на ње- 
гове очи, него изгледа, као да сам га 
задржао, и онда би дакако сваки био 
магарац, који би вјеровао, да сам га по- 
цијепао, без да сам га нрочитао.

По исказу Ђоновића могао је Петар 
Новаковић нричати Ћулафићу а Ћулафић 
суду, ја то не знам, мени цијели испит 
није иознат и у опште цијела сгвар, 
осим овог, што ми ви кажете. Али није 
довољно говорити о састанку на Рома- 
новој ливади, а не говори се нити о да- 
туму, него се само онако површно го- 
вори и жели, да су та деветорица си- 
гурно саставили завјеру, али кад се хоће 
неко окривит за велеиздају, мислим, да 
није довољно „рекла, казала“, него треба 
доказа: ко је видио, ко је ту био, што 
се је ту договарало? Од тог свега нема 
ништа. Рекаоје П. Новаковић Ћулафићу, 
Ћулафић суду и готово, — сада треба 
деветорицу на вјешала сгавити. И овај 
други и први основ тужба треба просто 
одбацити, јер не заслужује призрење суда.

Предсједник: То ће суд видјети.
М. Ђуровић: Ја и кажем суд. Ја бих 

све одбацио.кад би се ја нитао. „То ће- 
те ви оцијенити. Д. Ђоновић и Ђ. Контић 
кажу, да су послати од Даковића, да 
траже од мене новаца."

Сваки зна, да је немам ни хелера, већ 
само дугова, и да нијесу мислили сигурно 
тражити од мене новаца. Али, јесу ли 
мене кад год питали Ђоновић и Контић, 
јесу ли дошли икада и тражили новаца, 
јесу ли шта наиомињали о Даковићу, 
осим што је Душан код мене ону вече 
дошао и ја мислим, да тај сам исказ 
треба да отпадне и нема говора, да тај 
разлог може опстати.

Противу мене даље стоји: „По исказу 
Д. Ђоновића и по мом дјелимичном при- 
знању ...

Никада нијесам ја дјелимично нризнао, 
да се је у мојој кући говорило о завјери 
и преврату.

Никада у мојем исказу нијесам при- 
знао, а кад се прочита и Ђоновићев дје- 
лимични исказ, значи, да сам ја признао, 
да је у мојој кући било говорено о пре- 
врату. Ово је извртање исказа једино у 
намјери, да свијет види, да је било пре- 
врата, а не да се суд увјери. Та је тужба 
основана на голим претпоставкама, а не 
на фактима. Кад би суд по овој тврдњи 
судио, онда би рђаво радио.

По исказу Душана Ђоновића и Мили- 
сава Љепаве ја с њима нијесам посла 
имао, јер који ће озбиљан човјек имати 
с дјецомпосла! Долазио ми је само ро- 
ђак мали Г1рл>а, па ми је казивао, гдје 
се налази маса, а ја сам рекао, да ћу се 
сам бранити, — то је било све. Напо- 
шљетку завршетак оптужбе, што се одно- 
си на мене, гласи: (чита:).

Баш ове околности, које истиче тужба, 
то су тако сумњиве околности и так- 
ве, које никада човјек, који познаје 
кривично нраво и законике, за обичне 
ствари не би употребио, а камо ли за 
велеиздају. Ово су голе претпоставке.

Треба увијек тражити материјалну исти- 
ну, а господа ишљедни судије нијесу хтје- 
ли тоучинити. Нијесу ми саопштили, ни- 
ти хтјели говорити, нити што казивати, 
а то неће ишљедници никад моћи обо- 
рити. Нијесу ми дали, да се пожалим суду

или коме другоме за ових 85 дана. Ја хоћу 
сад да говорим, а ако нећу сад, ја не 
знам кад ћу.

Предсједник: Ја сам казао г. државним 
тужиоцима, да нотирају, кад се чине 
ишљећења, да, кад се сврши ишљеђење, 
рефлектирају на говор оптуженог.

Ђуровићу, кажите све, што би имали 
рећи у погледу основа гужбе, свједоџбе 
свједока, поредтога, штоћевас и бранилац 
заступати. Сад овдје све реците.

М. Ђуровић: Хоћу ли добити закључну 
ријеч?

Предсједник: Хоћете, само у колико 
би изнијели околности за вашу олакшицу.

М. Ђуровић: Сва моја одбрана састав- 
љена је у том смислу.

Као што сам казао, овдје су све го- 
ле претпоставке. Свима је познато, да 
се на претпоставкама не може никада 
судити, а особито у кривичним дјелима 
мора се гражити материјална истина. Ту 
истину г.г. ишљедници нијесу тражили, 
јер да су ју тражили, не би радили она- 
ко, као што су радили и јабихсемогао 
тужити суду, а овако се нијесам могао 
за 85 дана тужити ни суду ни коме дру- 
гоме.

Предсједник: Данас је овдје мјесто, да 
кажете све што имате.

М. Ђуровић: Је ли за незаконитости 
које су ми чињене затовријеме?

Предсједник: Можете говорити.
М. Ђуровић: Ја мислим, да имам пра- 

во да се жалим на њихово ријешење 
суду, а ]а се нијесам могао жалити ни 
министру ни Господару нити икоме.

Предсједник: Нијесте имали право жа- 
лиги се никоме осим суду, ни министру 
нити икоме.

М. Ђуровић: Јесам министру.
Предсједник: Само суду.
М. Ђуровић: А ако суд чини незакони- 

тости, ја се не бих могао жалити ми- 
нистру?

Предсједник: Не.
М. Ђуровић: Онда прочитајте законик.
Предсједник: Суд је заирисегнут, да ће 

добро радити и да се неће огријешити.
М. Ђуровић: О мени се је огријешио за 

све вријеме. Молићу, г. предсједниче, да 
ми се прочитају нараграфи законски, јер 
не знам на памет што кажу.

Предсједник: Давате су вам књиге, хар- 
гије, лапис и т. д. Читаве архиве сте има- 
ли на расположењу.

М. Ђуровић: Добио сам само једну књи- 
гу и у почетку само кривични законик.

Држ. туж. Дрл>евић: Господине пред- 
сједниче, дозволите једно питање.

Предсједник: Изволте.
Држ. туж. Дрл>евић: Колико сте ви жал- 

ба ноднијели и обраћали се суду?
М. Ђуровић: Једино лично преко офи- 

цира.
Држ. туж. Јесте ли иједну жалбу нама 

подносили?
М. Ђуровиђ: Нијесам.
Држ. туж. Дрл>евић: Ми нијесмо знали 

за те жалбе преко официра.
М. Ђуровић: Дакако да нијесте знали, 

јер сам их ја давао официрима, а они 
су говорили, да их не смију примити.

Држ. туж. Дрл>евић: Јесмо ли вам да- 
вали кљига, н.пр. кривични закон?

М. Ђуровић: Да, који сам вам кроз пет 
дана вратио. Ја сам вас кумио, да ми га 
опет дате, па ми га нијесте дали, дали 
сте ми теорију кривичног закона.

Држ. туж. Дрљевић: Кад су вам књиге 
одузете?

М. Ђуровић: Ја данас имам једну је- 
диту.

Држ. туж. Дрл>евић: Јест, одузете су 
вам онда, кад су вам иохватали писма, 
да се договарате. Ни једне жалбе нијесте 
послали?

М. Ђуровиђ: Нијесам ни могао, кад ме 
нијесте никад ни позвали, кад сам хтио 
да се жалим.

Држ. туж. Дрл>евић: Реците, нијесте ли 
ви неколико пута код нас долазили, па 
шта више и приватна писма писали?

М. Ђуровић: Јест, један једини пут, а 
и то сам имао право, да именујем свог 
заступника у брањењу, па сте ми и то 
нраво одузели, што се нигдје не догађа. 
Ја бих рад, да вам кажем сва безакоња. 
Господо, друго је пресуда, а друго оп- 
тужба. Ја мислим, да треба, да ми се 
каже, каква се казна за мене тражи? Ја 
сам правник, ла не знам!

Држ. туж. Дрљевић: Жалба није није- 
дна подношена!

М. Ђуровић: Зато што је нијесам мо- 
гао поднијети.

Предсједник: Држ. тужилац каже, да су 
вам дозволили, да и приватна писма пи- 
шете.

М. Ђуровић: То је било једном само, 
кад су ми дозволили, да се са женом 
састанем.

Држ. туж. Дрљевић: Нека исприча сва 
безакоња, која су му чињена од стране 
ишљедних судија.

М. Ђуровић: Ја сам баш за то.
Држ. туж. Дрл>евић: И ми такође.
Предсједник: Дакле кажите све непра- 

ведности од стране ишљедних судија.
М. Ђуроњић: Прва је неправедност та, 

што кад сам ухапшен није ми предоче- 
но писмено ријешење и до данас немам



вашег ријешења нити икаквог, чак кад 
ме је полнција затворила, ја сам се иот- 
писао, а ишљедници нијесу. То је једна не- 
законитост. Друга незаконитост јест та, 
шго ми није дато, да именујем ко ће 
ме заступати у парничкијем стварима, јер 
ја сам бранитељ, а сваки па и онај, који се 
осуђује на смрт, може располагати сво- 
јом имовином. Отварали су моја при- 
ватна писма што још има разлога, али 
ми нијесу дали одговорити. Нијесу ми 
дали, да за 25 дана нијесам излазио из 
собе, те нијесам видио ни сунца ни мје- 
сеца, а досад је пракса била и код нас 
такође, да истражни затвореници могу 
шетати.

Предсједник: Нијесу наши истражни за- 
твори ружни, много су грђи у другим 
земљама.

М Ђуровић: Ја то не кажем, ја само 
хоћу да кажем то, да ми нијесу дали да 
се жалим, пи њима ни усмено, ни ии- 
смено, ни Господару, ни министру, нити 
икоме у земљи. Наиисао сам жалбу и 
молио официра, да ју нреда ишљедни- 
цима, а официр ју није хгио примити. 
Истина, да сте ми послали неке књиге, 
али никакав ишљедни материјал.

Предсједиик: Списе вам нијесмо могли 
давати.

М. Ђуровић: Мислим, кад су се могли 
ови списи дати свима, најприје их је нама 
требало дати, којих се тиче.

Држ. туж. Дрљевић: Г. предсједниче 
он каже, да се је хтио жалити Господару, 
мииистру, а на што се је имао жалити?

М. 'Вуровић: На ваш поступак.
Држ. туж. Дрљевић: А какав је наш 

поступак?
М. Ђуровиђ: Све ово, шго сам казао.
Држ. туж. Дрљевић: Да смо ти писма 

отворили?!
Предсједник: Прекидам ово.
Предсједник: (Ђуровићу) Имате ли још 

што рећи у погледу наралисања основа 
тужбе?

Митар Ђрровић: Још једном кажем, да 
су овђе голе иретпоставке, ио којима се 
не може судити ни у граћанском, а камо 
ли у кривичном поступку.

Предсједник: Дали се може по убјеђе- 
њу судити но кривичном поступку?

М. Ђуровић: Може.
Предсједник: Да ли је го новија или 

старија теорија?
М. Ђуровић: То је најновија, али кад 

се не може нронаћи истина.
Они су се послужили свједоцима, а 

искази свједока важе у толико, у колико 
се могу и другим околностима утврдити. 
Овдје не могу.

Предсједник: То ће суд оцијенити.
М. Ђуровић: Ја мислим, да и ја имам 

право, да критику)е№.
Предсједник: Зато вам је и дато сада 

да се браните.
М. Ђуровић: Не дате да одбрану читам.
Предсједник: Усмено се браните.
М. Ђуровић: Како су се они мучили 

са тужбом, тако сам се и ја мучио са 
одбраном, иа мислим да би ми се мора- 
ло допустити, да одбрану читам.

Предсједник: Ја понављам, да сам по- 
кушао, да се писмено браните, али ви 
сте се онда иочели губити у неким аи- 
стракцијама и фразама. То би било са- 
мо отезање расправе, а то је немогуће, 
Јер ово кошта новаца и времена.

М. Ђуровић: Видим да кошта више 
но треба.

Држ. туж. Дрл>евић: Нијесмо ли ми 
вама саопштили ријешење, да вас је суд 
својим ријешењем ставио под оптужбу?

М. Ђуровић: Само усмено. Ја сам тра- 
жио, да потпишем; данас се то по пос- 
тупку свуда тражи.

Предсједник: Ви тражите сувише фор- 
малности.

Ми у опште немамо поступка.
М. Ђуровић: Ја сам био судија, ја 

знам.
Немојте, г. Ђукановнћу, ништа дошап- 

тавати г. предсједнику. Он зна.
/7р?дсједник: Ајте на своје мјесто!
Нека дође Спасоје Пилетић.
(Уводе Спасоја Пилетића)
Јесте ли ви Спасоје Пилетић?
Спасоје ПиЛетић: Јесам.
Предсједник; Одкуда сте?
С. Пилетић: Из Завале у Пиперима.
Предсједник: НЈго сте по занимању?
С. Пилетић. Сада сам без занимања.
Предсједник: Прије?
С. Пилетић: Секретар Мин. Правде.
Предсједник: Јесте ли кад кажњавани?
С. Пилетић: Нијесам.
Предсједник: Противвас тужба наводи:. 

По исказу Стевана Рајковића: да му је, 
т. ј. Рајковићу, Марко Даковић узпут 
од Дубровника до Цавтата изнашао по- 
тање завјеренички план, истакнувши ујед- 
но улоге завјереника у намјераваном нре- 
врату, и уједно рекао, да ћете ви дићи 
Пипере, а вама се придружити Др. Ма- 
рушић.

По исказу Васа Ћулафпћа: да је на већ 
поменутој завјереничкој конференцији у 
Биограду Петар Новаковић, који је баш 
тада стигао из Црне Горе, реферишући 
о нрипремама за намјеравани преврат и о 
закл.учцима деветорице на Романово: ли- 
вади, као једнога од њих девегорице,

којн су га нослали, истицао и вас, као и 
улогу намијењену вам завјереничким пла- 
ном; те заједно са осталима и вашу по- 
руку саопштио Васу Ћулафићу, да пре- 
несе бомбе у Васојевиће.

По вашем признању: да сте конфери- 
сали у кући Митра Ђуровића са: Д. Ђо- 
новиђем, Митром Ђуровиђем и Гаври- 
лом Церовићем о изгледима намјерава- 
ног преврата и, најпослије, по исказима 
Душана Ђоновића и Ђорђија Контића: 
да је у писму послатом по њима од 
Марка Даковића из Котора Милошу Ива- 
новићу на Цетиње споменута као иосеб- 
на тачка завјереничког илана и околност, 
да ћеге ви са Пиперима учествовати у 
преврату.

Чули сте основе тужбе, које су про- 
тив вас изнешене. Суд вас позива, да 
говорите само истину и да само у гра- 
ницама тужбе дате своју одбрану.

Прије тога кажите суду, да ли позна- 
јете Петра Новаковића?

С. /7илетић: /Уознајем
/7редсједник: Од када?
С. Пилетић: Ја не знам право рећи. Ја 

сам га познао око 1906. г.
Предсједник: Дали познајетеМарка Да- 

ковића?
С. Пилетић: Познајем.
Предсједник: Од када?
С. Пилетић: Од оне парнице црногор- 

ске омладине.
Предсједник: Јесте ли се дружили с 

њиме?
С. Пилетић: Јесам.
Предсједник: Јестели били интимнији 

с њиме?
С. Пилетић: Био сам доста интиман.
Предсједник: Јесте ли се преписивали 

од кад је отишао из Црне Горе.
С. Пилетић: Не.
Предсједник: Познајете ли се са То- 

дором Божовићем?
С. Пилетић: Не.
Предсједннк: Са Стеваном Рфковићем?
С. Пилетић: Не.
Предсједник: Јесте ли га гледали?
С. Пилетић: Као радникау штампарији 

имао сам прилике да га гледам као чи- 
новник.

Предсједник: Али нијесте долазили у 
ближе додире?

С. Пилетпћ: Не.
Предсједник: Познајете ли Јована Ђо- 

новића?
С. Пилетић: Познајем.
Предсједник: Кажите ви Пилетићу, је- 

сте ли били на каквом састанку на т. з. 
Романовој ливади.

С. Пилетић: Ако допустите, ја бих био 
мало опширнији у својој одбрани — па 
ћете ви од случаја до случаја обуставити 
ријеч, да не питате непрестано.

Предсједник: Ја ћу иитати, а ви ћете 
одговарати у границама тужбе и на ос- 
нову питања. Ви имате право и дуж- 
ност, да одговарате на питања, која вам 
суд упути, а друго, да у колико можете 
паралишете основе тужбе извјесним чи- 
њеницима, које могу послужити за нара- 
лисање њихово као и паралисање свје- 
доџбе свједока.

С. Пилетић: Ја бих могао доказаги 
једном чињеницом да је тужба не само 
неоснована, него чак и лажна. Та је чи- 
њеница трећа тачка, гдје се каже: „по мо- 
јем признању" а мојег признања нема 
нигдје.

Ја вас молим, да ми дате ријеч, да из- 
ложим ствар.

Предсјддник: Немојте вријеђати.
С. Пилетић: Ја не вријеђам.
Кад се каже истина, нема вријеђања.
/7редсједник: Одговорите на питање: је- 

сте ли били на каквом састанку на Ро- 
мановој ливади и кад је био тај саста- 
нак ?

С. Пилетић; Ја сам имао састанке не 
само један дан, него готово сваки дан 
на Романовој Ливади. Ту су били моји 
другови, да се склонимо од љетне вру- 
ћине иод хлад. Те наше конфенреције 
биле су обични разговори, али таквих 
конфенреција, како замишља држ. тужи- 
лац, да се склапа завјера, да постоји илан 
да зе створи иревраг—таквих конферен- 
ција није било. Ја нијесам имао прилике 
да их видим.

Друго бих желио, кад се већ говори 
о конференцији, да ми се каже, кад је 
то било, ако се не зна дан — који је мје- 
сец, ако не мјесец — која је неђеља, које 
је уопште вријеме, да ја могу знати јесам 
ли ја био ту. Можда нијесам био на 
Цетињу.

Предсједник: Ја сам вас питао, ви ка- 
жете да сте били у друштву извјесних 
другова. Кажите, које ви разумијевате под 
својим друговима?

С. Пилетић: Био сам са г. Бакићем, са 
Матановићем, Радуловићем, са Андријом 
Радовићем, а и чиновници други долази- 
ли су.

То се друштво мијењало сваки дан,
Ја мислим, да сам на то иитање дао 

одговор, само бих желио, да и ја нешто 
знам: да ми се каже кад је то могло би- 
ти иа да дајем тачно објашњење?

Предсједник: Државни тужиоци изни- 
јели су то према казивању Ћулафићевом, 
који је то чуо од Новаковића, који је

иошао из Црне Горе у мјесецу октобру 
и тамо причао,како је уиућен у Биоград 
од стране ваше, Церовића итд. и да сте 
га иослали с том нрепоруком, да нренесе 
бомбе у Васојевиће Милосаву Раичевићу, 
што је Ћулафић и учинио. То је тужба 
изнијела према причању Ћулафићевом.

С. Пилегић: Допустите да и ја учиним 
неке претпоставке. Узмимо случај то је 
било 8 октобра. Ја сам ои гужен као за- 
вјереник. Ја сам требао имати неке узроке 
за то. Ја сам био чиновник до 25 августа. 
Тада је изишао указ и ја сам вршио ду- 
жност до 1. сеитембра. Сгојао сам на 
7/етињу десетак дана. Тада сам иошао у 
Пипере, гдје сам био истакнут као кан- 
дидат за народног посланика. Ова кон- 
ференција, значи, ако је ње и било уопште 
и ако се радило о каквом плану, излазило 
би, да је била нешто раније.

Због чега бих ја био завјереник? Да ли 
ради незадовољства или ради чега дру- 
гога? Нека буде претпоставка, да сам 
био раније завјереник, зашто би Новако- 
вић чекао толико времена?

Предсједник: Кад сте пошли кући?
Пилетић: 10 или 12 сеитембра.
Предсједник: Јесте ли долазили из Пи- 

иера до 27 септембра?
Пилетић: Допустите, да говорим. Ја сам 

иошао у Пинере. Моја кандидатска листа 
истакнута је, чини ми се, 15. септембра. 
Тога дана био сам спроведен из Пипера 
у Подгорицу иод стражом, нод бајунети- 
ма, о чему, ако бисте допустили, могао 
бих опширније говорити.

Предсједник: То не сиада овамо.
Пилетић: Био сам стављен у притвор 

домаћи. „Зашто"?— „За то, ш го сте ГЈи- 
пере побунили". Кад сам био пуштен из 
домаћег притвора, дошао сам на Цетиње.

Предсједник; Кад?
Пилетић: У септембру мјесецу. Чим сам 

дошао нашао сам терор цетињски и од- 
мах сам дошао у онај познати загвор, 
да се браним од напада. Непрестано сам 
био у притвору, и пошто сам издржао 
тај терор, вратио сам се у Пинере.

Предсједник: Ипак признајете, да сте 
у гептембру били иа Цетињу.

Пилегић: Признајем.
Предсједник: Рајковић прича, да му је 

у октобру мјесецу, 15. од ирилике, гово- 
рио М. Даковић, кад су се упутили од 
Дубровника пут Цавтата, да ћете ви ди- 
ћи Пипере на оружје, ударити на Каз- 
нени завод и т. д. Истицао је вас Да- 
ковић као један јак ослонац у оволг пре- 
дузећу. Откуда би он то могао чинити, 
кад не би имали каквих веза?

Пилетић: Кад нијесте дали, да изло- 
жим све, ја бих могао казати, да то није 
истина.

Предсједник: Ви бисте се удал.авали, 
иа одговорите на питања.

Пилетић: Добро. Ја сам чуо, да се чи- 
тала оптужба, да бих ја помогао са 50 
Пипера, а овдје стоји дићи Пинере на 
оружје.

Прво, ја нијесам никакав војсковођа. 
Друго, немам никаквог уплива. Треће мо- 
рао бих се борити са војводом Вучини- 
ћем, да иокорим најприје њега, па онда 
да дал.е побједоносно марширам.

'Го је једна ствар, а друго ја нијесам 
Даковића видио кадје отишао, нитисам 
имао прилике да с њим разговарам. Да- 
ље, ја нијесам имао повјерења према ње- 
му. Он је могао чинити те иретпоставке, 
он је могао сиомињати мене, да добије 
што више присталица, да што прије ђа- 
вола створи.

Предсједник: На основу чега је могао 
он рачунати — што мислите?

Пилетић: Ја сам био одвојен политич- 
ки од друге групе, која је почела чинити 
насил.а, те је могао рачунати: То је неки 
незадовољник политички, тај би могао 
помоћи.

Предсједник: Јесте ли били народни 
посланик?

Пилетић: Јесам.
Предсједник: Рајковић износи, да је 

Тодор Божовић приликом нредавања 
бомба Ћулафнћу рекао, да од њих по- 
шље двије у Куче, а двије у Пииере, што 
Ћулафић признаје, само се не сјећа коме, 
а Рајковић вели да је вама, а двије Ми- 
хаилу Ивановићу, иа од куда би могао 
Тодор Божовић шил.аги Сиасоју Пиле- 
тићу бомбе, кад неби имао с њим “врстих 
веза?

Пилетић: Ја бих могао сада послати 
двије стотнне бомба цару бечкоме, хоће 
ли доћи или неће, то је друго питање.

Предсједник: Не би.
Пилетић: Бих.
Ја прво и прво Тодора не познајем, а 

Др> 1 о, могао је Даковић ствар предочи- 
ти, како је хтио.

Предсједник: И Ћулафић и Рајковић 
не истичу никог другога, него да се по- 
шљу у Пипере двије, а сада ви кажите 
коме су могле у Пипере доћи, ако не 
вама ? У кока би се могао Тодор по- 
уздати да пошље такву тешкуствар, јер 
шиљање бомба нијелак посао— не само 
цару, него и једном обичном човјеку.

Пилетић: Прво и прво: да сам јабио за- 
вјереник, требало би да устрајем, да с Пи- 
перима будем на услузи. Што бива? Ја 
оаш онога часа, чим су свршили избор,

одмах сам одговорио својој дужности 
према Пииерима.

Они рекоше: ми смо страдали и ми 
остајемо нри томе да те бирамо. Ја сам 
онда одговорио својој обавези према њи- 
ма, чим се свршио избор. Ја сам сјутра 
дан по изборима кренуо да идем из Црне 
Горе. Какав бих ја био завјереник, кад не 
бих био остао ту? Требало би да останем 
а не да оставим Црну Гору. Ја сам казао 
нарочито иред г. судијама, да ја иде.м 
да кренелг из земље. Што се тиче Тодо 
ра Божовића, прво он мене не познаје; 
друго никаквог споразума с њиме и.мао 
нијесам; а треће ако је упућивао бом- 
бе у Пинере имао је и других иријатеља 
осим мене, па да му и није Даковић 
рекао, тај и тај.

Предсједник: Како би Даковић могао 
тоучинити, кад не би с вама имао везе?

Пилетић: Ја сам то ирије рекао. Да- 
ковић је могао рачунати на мене.

Предсједник: Ви сте чули и онај основ 
тужбе, који вас терети у иогледу доно- 
цјења иисма од стране Даковића Мило- 
шу Ивановићу, за које су гшсмо нред 
ишљедним судијама казали ђаци 7>оно- 
вић, Контић, Беговић и Љеиава, да су га 
доиста донијели од Даковића Милошу, 
а послије на јавној расправц ретерира- 
ли, али касније опет признали да су до- 
носили у извијесној форми писмо, а из- 
рично су казали, особи го Душан и други, 
да је у писму Даковић ставио, извјесне 
цифре, којима ће упозорити Милоша, ко- 
лики број Пипера имате довести на Це- 
тин.е у сврху да би се извршио њихов 
план.

Од куда Новаковић говори, да сте га 
иослали с друштвом, Божовић упућује 
бомбе по Ћулафиђу вама, Даковић при- 
чао Рајковићу о поуздању у вас, да ће 
те диЛи Пипере и њих 50 довести амо?

И то је један основ тужбе, који вас 
терети. Ш го имате на то реАи?

Пилетић; Питам, јесу ли то писмо чи- 
тали?

Предсједник: Јесу, и кажу изрич-
но, да је Даковић ставио неке циф- 
ре, које су означавале, колико имате до- 
вести Пипера, колико људи ВукчевиА, 
а флико Михаило.

ПилетиА: Што се тиче тога писма, ја 
мислим, да је најкомпетентнији Милош; ја 
о њему не знам ништа.

Он би најкомпетентнији био, да каже 
што је у њему.

Ја не знам говорити, што не знам.
Предсједник: Милош признаје да су 

ђаци рекли ада је ДаковиА поручио њему, 
а он да и вама рече односно довођен.а 
Пипера.

Пилетић: И то је могуће, само што 
о том мени није нико ништа говорио 
Милош Ивановић ми ништа о том гово- 
рио није.

Предсједник: А је ли ко други?
Пилетић: Нико. Апсолутно нико.
Ја сам прије рекао, да сам прекинуо и 

са Пиперима и са сваким, голико сам 
био изложен патњама, да не речем дру- 
гојачије, да већ нијесам могао да издр- 
жим толико гоњење, и да сам, чимсу свр- 
шени избори, пошао из Пипера.

Предсједник: Да ли сте, Пилетићу, има- 
ли какав састанак у кући М. Ђуровића и 
ако сте га имали, којом приликом?

Пилетић: То је било онда, иошто сам 
дошао из Подгорице, гдје сам био у 
притвору. Чим самдошао, одмах ту вече 
био је напад на кафану М. Јовановића. 
И пријетн.е околних сел.ака биле су на 
кулмнну. Ишли су по вароши са тол.а- 
гама, мени је долазила множина писама, 
у којима се једнијема нама каже да се 
чувамо, а у другијема пријети. Мени је 
жао што немам та писма.

Предсједиик: Добро би било!
Пилетић: Добио сам једно знаменито 

писмо, штампано, али сам га дао г. Де- 
довићу да га прочита, па га је гако из- 
губио. Пишу у једноме: чувајте • се, ово, 
оно, и помислио сам да може бити исти- 
на. Послије напада на кафану Јовановића. 
састали смо се код М. Ђуровића, јер се 
њему гих дана пријетило, да ће налад- 
нути на његову кућу.

Предсједник: Ко је пријетио?
Пилетић: У оним интимним писмима. 

Онда шта бива? Нама се иријетило, али 
ја сам могао да нођем у варош, иа да 
се не бојим, и нијесам се хтио крити, 
него сам иошао код Ђуровића. То са.м 
казао и у записнику. Ондје сам нашао 
ђакове и два подофицира. Ту се гово- 
рило о том, како може бити напад на 
кућу, шалили смо се, и, дакако, наорЈ' 
жали се до зуба. Разговарали се нијесмо 
о никаквим другим стварима, него обично. 
Склонили смо се напросто од биједеизла.

Предсједник: Који сте били?
С. Пилетић: Био је Г. Церовић, ја, 

Ђуровић, Милош Ивановић, она два поЈ- 
официра и мој рођак Ц. Пилетић. ОнМ 
су дошли, или сам их застао, 1а се 
тога не сјећам, она два ђака, који су Ј° 
шли нарочито, да јаве, да ће бити на' 
пад на кућу.

Предсједник: Питали од кудатознадУ-
С. Пилетић: Чули су од сељака. 

су ваљда у груии и дознали, али то б
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биле само пријетње. Они су посјеђели,
Па онда пошли. Ми смо стражили, спа- 
вали, разговарали . ..

Предсједник: Ко је стражио? 
С.Пилетић: Цвјетко /7илетић. (Смијесе.) 
Предсједник: Цвјегко?
С. Пилетић,- Стражио је он неко ври- 

јеме, па други, то је ишло измјенице, ту 
никаквог другог разговора било није ни 
о чему другом.

Предсједник: Је ли било разговора о
преврагу ?

С. Пилетић : Ја сам осуђивао поступак 
полииије. Онога исгога дана, кад је био 
напад на кафану Јовановића, доноси по- 
лииија нама листу конскрипциону, на 
којој је било и моје име, и каже, да не 
може више да одговара, чујеге, не може 
50 сељака да истјера из вароши. То је 
дало повода, да смо се груиисали.

Предсједник: Знаге ли кад је био на- 
пад па кафану Јовановића?

Пилетиђ: Ја сам дошао из /7ипера и 
био сам на вечери код Вука Вулегића.

Предсједник: Је ли био свечани дан ? 
Лако ђете се сјетити!

С. Пилетић: Ја сам казао то у запис- 
нгку, био сам у приватној кући и послије 
вечере до 2 сага вратио сам се да видим. 
Нијесам нашао никога, кафана је била 
затворена. Врагио сам се куАи и сјутра 
сам видио, да је кафана затворена. Ону 
вече код куће М. Ђуровића ја сам пај- 
енергмчнијим ријечима осуђивао рад вла- 
дин према нама, а и имао сам право, 
јер је власт дужна да штити свакојег 
грађанина, и да врши дужност у грани- 
цама закона.

Предсједник: Јели спомињато име кра- 
љице Драге?

С. /7илетић: То није истина. Јер ирво, 
ту је била и гђа. Ђуровићка.. .

Предсједник: Али колико се види из 
садржине списа, ви сте у конградикцији 
са Ђуровићем и Церовићем.

С. Пилетић: То су такве ситнице, да 
ја нијесам запамтио, а нијесам могао ни 
знати, да ђе ме чекати овакво зло. Ја ми- 
слим, господо, да је главно, да се види 
цјелина, а не да се ирича, је лн био Ђу- 
ровић прије или послије, је ли вечерао 
или није.

Предсједник: Ђоновић је спомиљао, 
да је прво спомињато име краљице 
Драге, да је на бајонетима развучена и 
како ће се са извјесним особама исто 
тако поступати. Баш тај Д. Ђоновић који 
реферише о положају вароши, и који иде 
од Даковића Милошу Ивановићу, који 
се уплеће у разговор са појединим од 
вас, то је тај исти који је тоузаписнику 
утврдио, али у чему није дошљедан на 
јавној расправи.

С. Пилетиђ: О гоме бих рекао ово: мла- 
достје младост, занешене главе, дјеца, и 
они могу мислит, што год хоће. Бог зна 
какве су они иланове имали, али ја могу 
рећи за себе, да нијесам имао о томе 
пој.иа.

Предсједник: А је ли, кад сге видјели 
ту дјецу да се уплијећу, зашто их није- 
сте савјетовали да се уклоне?

С. Пилетић: Ја прво нијесам познавао 
ту дјецу. Ту је био Ђоновић и Прл.а, и 
чудно мије што и Прл.а не хоће да тако 
што погврди, него Ђоновић. А друго, ни- 
јесам познавао ни Ђоновића ни Прљу. 
Случајно сам дошао код М. Ђуровића и 
ту нашао ту дјецу, која су долазила да 
кажу, да ће бити напад на кућу. Зами- 
слите, да сам заборавио, а да би забора- 
вио ма какав био човјек, да говори дје- 
Ци. коју нијесам нигда видио. Самодрж. 
тужиоци могли су такве разлоге узети 
као доказ.

Предсједник: Истина, понављам, да Ђо- 
новић није остао дошл.едан, него је казао 
Да сс не сјећа.

Ја незнам под каквим је околностиМа 
одрицао. Нека се прочита одјел.ак из за- 
писника С. Пилетића.

Држ. туж. Вуисић: Ја молимда се про- 
читају сви његови заиисници.

Писар Крал.евић чита:
Записник од 3. марта 1908. г.
0 преслуигању Спасоја Пилетића.
Ишљедна комисија у лицу г. г. Сава 

Вулетића, Стева Лоничића и Сава Раду- 
ловиђа у својој оптужби од 26. новембра 
'967. г., поднесеној суду за суђење анарх. 
ЗЈ,очина, оптужује вас као саучесника у 
рорц>ој завјери — го се питате, г. Пиле- 
Т1|ћу, да све ИСТИНу кажете, јесте ли са- 
Учссник у завјери, и ако сте, што је вас 
навело на то?

Дакле, од почетка до свршетка испри- 
Ча)Те нам истину о свему, што ви је ио- 
знато о овој завјери — нарочито који су 
У^ИЈешани у исту и за њу знали ?

. Категорички одбијам од себе сва- 
к) и најмању сумњу да сам ја завјере- 
*ик У овом дјелу, наиротив чак ни пој- 
43 о тој завјери нијесам имао.

П. Јесте ли прве или друге вечери 
За напада на кућу Мих. Јовановића сје- 

нм|1И По вечеРи У кУћи г- Митра Ђуро 
Ј?а> ГдЈе Је би° Митар и Митрова два 

вик*!8 подофицира, Гаврило Церо-
н, Цвјетко /7илетић, а гдје су код вас 

г ц,1и)е дош;,и Душан Ђоновић и Мило 
тп а’ ђаци овд- гимназије, а касније је 
-' Шао и Милош Ивановић?

О. Колико се мени чини није то било 
друге вечери иза напада на кућу Јова- 
новића, већ треће вечери, и то нијесам 
пошао да сједим, већ да се од пријетња 
и напада заједнички бранимо у куђи Ми- 
тровој на иозив истога. Колико се сје- 
ђам, ту сам нашао два иодофицира — 
Митрова рођака, и Митра, а да ли сам 
ђаке ту нашао или су доцније дошли — то 
не знам, а са Гаврилом Церовићем сам 
и дошао- Цвјетко Пилетић и Милош 
Ивановић доцније су дошли. Као што 
сам нагласио: Церовић, Ивановић, Цвјет- 
ко Пилетић и ја дошли смо у намјери, 
да у случају напада бранимо кућу Ми- 
трову, а и себе, и ту смо ноћили. Шго 
се тиче подофицира и ђака, први су по- 
шли, чим је вријеме дошло, у војни стан, 
а тако исто — како ми се чини, и ђаци 
су за њима изашли.

П. Сјећате ли се ге вечери какав је 
разговор ту међу вама вођен?

О. Колико се сјећам, највише смо се 
разговарали о тим свакодиевним пријет- 
њама и узгредно, без сваке сумње, за 
себе могу стално рећи — нападао сам рије- 
чима владу за такве поступке према нама.

П. Јесу ли та два иодофицира гово- 
рили ге вечери вама, да би у случају на- 
падаја на клубаше, војска нрискочила у 
помоћ истима и то ио наредби власти?

О. Апсолутно се не сјећам тих рије- 
чи, да су та два подофицира говорили.

П. Јесу ш та два подофицира, од- 
носно је ли Миња — иодофицир вам го- 
ворио, да ако вас наиадну можете се 
придржати једно по сата, у гоме ће и 
иодофицири стићи, њима ће се коман- 
доватн гласно да пуцају у свјетину, ако 
се не би разишла; други знак да Ае им 
се дати тајно, да пуцају на клубаше, али 
они неЛе, него Ае у томе моменгу отка- 
зати послушност?

О. Колико се сјећам, подофицир 
Миња Ђуровић, причао је те вечери, да 
је извјесно одјељење подофицира остав- 
љено у приправности у. вој. стану, и с 
тога се закључило у нашем друштву, да 
збиља мора бити гај напад на клубашке 
куће. Том нриликом баш, Миња Ђуровић 
храбрио је Митра, да се не плаши ниче- 
га, и да ће он бдити, да ако буде напад 
на Митрову кућу, да ће он напустити, 
баталити дисциплину и доћи да помогне, 
— у одбрану —- Митру. Што се тиче 
гласног и тајног командовања, да је Миња 
говорио, могуће је да је то говорио, али 
се ја не сјећам, дочим тврдим, да је Миња 
говорио ово што сам навео.

П. Јесте ли ви те вечери, у присуству 
гимназиста Прље и ТЗоновића, између 
осталог говора, спомињали име покојне 
краљице Драге?

О. Ја нијесам говорио, а не сјећам се, 
да је ико ту номињао њено име.

Г1. Је ли говорено међу вама те ве- 
чери, „Србијанци су краљицу Драгу раз- 
нијели на бајонетима, а ми ћемо жену...

О. Аисолутно тога се говора не сјећам.
П. Јесу ли Пипери; твоји бирачи, на- 

мјеравали долазити на Цегиње, да се 
жале Господару на неправилност избора 
народних посланика?

О. На сам дан избора, ја сам дошао 
на изборно мјесто, са 3—4 стотине Пи- 
пера, и кад сам се увјерио да нема ку- 
тије, ја сам се са свијема мојим бирачи- 
ма удаљио са изборног мјеста. Том при- 
ликом су Пипери иредлагали мени, да 
пође једна депутација на Цетиње, да се 
жале Господару. Ја сам спријечио тај од- 
лазак, пошто сам им предходно расту- 
мачио, да је за правилност избора над- 
лежна Народна Скуишгина, и да ћемо 
њој жалбу против избора уиутити.

П. Гдје сте били оне вечери, кад је 
био наиад на кућу Мих. Јовановића?

О. На вечери сам био код истога хо- 
телијера Јовановића, у друштву са,- Ан- 
дријом Радовићем, Гаврилом Церовићем, 
Милошем Ивановићем и Марком Дако- 
вићем. Сједио сам с њима неко вријеме, 
и иза вечере, и онда сам нзашао и био 
сам на сједнику код Вука Вулетића до 10 
сати од прнлике, и онда са.м кренуо ка 
кући, и кад сам наљегао покрај кафане 
Мих. Јовановића, видио сам, да је затво- 
рена и одатле сам се упутио своме квар- 
тиру, код Братичевнћа. Уз пут сам срио 
Милоша Ивановића, те сам се с њиме 
мало ирошетао и разговарао о намјера- 
ваноме нападу на кафану Јовановићеву.

Нашим разговором закључили смо, да 
тога нападаја неће бити, кад нпје био 
већ до 11 сати, и онда сам се одвојио 
од Милоша и отишао кући и легао.

П. Ту вече кад си, како си навео, био 
на вечери, јесу ли те у трпезарији заста- 
лн четири брата ЂоновиАа: Јован, Нико, 
Душан и Михаило?

О. У колико се сјећам, чини ми се, 
да сам срио или у кафани или на излазу 
из триезарије, Јована Ђоновића, а друге 
Ђоновиће сигурно нијесам видио те ве- 
чери.

П. О чему се разговор водио ге вечери 
у вашем друшгву?

О. За вријеме док сам ја био, на]ви- 
ше се водио разговор о нападу који се 
предвиђа, да ће бити те вечери на кућу 
Јовановићеву и на друге куће и осуђи-

вали смо у најгорим цртама такве по- 
ступке.

П. Је ли вам Милош Ивановић кад 
год говорио, да су му ђаци доносили 
какво писмо из Котора од Марка Дако- 
вића и друштва?

О. Није ми никад ништа говорио ни 
о каквом писму.

П. Гдје сте били оне вечери, кад је 
Андрија Радови), побјегао у иностран- 
ство ?

О. Ја сам био у го вријеме у Подго- 
рици.

П. Зашто сте ви у то вријеме били 
пошли у Подгорицу — каквим послом?

О. Сјутри дан ио нападу на кућу Јо- 
вановићеву, заступник пред. Општине г. 
Саво Радуловић иозвао ме у оиштинску 
управу и саонштио ми, да се одмах уда- 
љим с Цетиња, о чему је већ унаиријед 
донио писмено ријешење, које сам ја по- 
слије потписао, а за тим одмах уложио 
протест у Обласну Управу и још усмено 
изјавио, да нећу ићи с Цетиња, док при- 
јетње и иаиади не престану; и тако сам 
остао на Цетињу 6 дана. За го вријеме 
није ме више ни Општинска ни Обл. 
Управа позивала, а ја сам онда оптуто- 
вао у Пипере.

Два сам разлога имао за мој одлазак: 
један што сам осгао без службе, а ни- 
јесам имао животних средсгава на Це- 
гињу, па сам пошао иа позив свог ро- 
ђака Неша Пилетића код њега.

Другије разлог много важнији одовога, 
што су ме кандидирали за народног по- 
сланика, иа сам морао тамо бити на дан 
избора, и збиља остао сам у Пиперима 
и сачекао дан избора, а по свршеном 
избору сјутра, или прексјутра дан, пошао 
сам из Пипера и кренуо за Цетиње у 
намјери, да одатле отпутујем у Загреб.

Чим сам дошао на Цетиње, побринуо 
сам се да нађем зајам с којим бих отпу- 
товао и нашао сам два јемца г.г. Уроша 
Марића и Вука Вулетића за извјссни за- 
јам у Народној Штедионици. И баш оно- 
га дана кад сам био принремио и молбу 
да предам Штедионици, позват сам у 
Обласну Управу, гдје сам узет на запис- 
ник за ову аферу с бомбама, — о којој 
ни појма нијесам имао до тада, а ода- 
тле сам спроведен одмах у истражни за- 
гвор.

П. Јесте ли се оне вечери, кадјеМар- 
ко Даковић побјегао у ниостранство, 
гдје гледалн с њиме?

О. Марка Даковића нијесам гледао 
никако, осим, као што сам навео, оне 
вечери кад је био наиадај на кућу Јова- 
новићеву и сјутра дан по наиадају узгре- 
дно на улици, назвао му — њему и још 
некијема који бијаху с њим, помагај Бог 
и ирошао мимо њих, а више га по тада 
нијесам виђао.

П. Имате ли још што рећи по овој 
ствари?

О. Немам више ништа.
По прочитању: 

Спасоје Пилегић-
Цанас 8. априла 1908 год. бииге суо- 

чени Миња Ђуровић, потпоручник и Спа- 
соје Пилетић.

По прочитању записника Спасоја /7и- 
летића, т. ј. оног дијела који се односи 
на Мињу Ђуровића, иоменути Миња из- 
јави:

Ја гврдим, да сам ге вечери говорио, 
да смо ми подофицири спремни да чу- 
вамо Господара и Двор; а у случају не- 
реда, ма на коме мјесту био, да ћемо 
ми доћи да успоставимо ред и у томе 
смислу говорио сам Митру Ђуровићу да 
се не боји, а што се тиче дисциплине и 
одрицања послушности, о томе нијесам 
ни једне ријечи говорио.

Спасоје /7илетић изјави:
Што се тиче исказа горњег Миње Ђу- 

ровића, иотиуно се слажем; а што се 
гиче ријечи дисциплине и одрицања по- 
слушности, може бити да је г. Миња Ђу- 
ровић то рекао, као у име своје — изо- 
стављајући остале подофицире, да је он 
готов иотрчати приликом напада, а при- 
родно је да би с њим потрчали и други 
подофицири, којима је наређено, те сам 
ја могуће погрјешно схватио његов го- 
вор, и погрјешно га цитирао — што се 
тиче те дисциплине и одрицања послу- 
шности.

По прочитању: 
Спасоје /7илетић 
Миња Ђуровић

Предсједник: Ето видите, Пилетићу, да 
сте друкчије говорили односно говора 
овијех официра иред ишљедном коми- 
сијом, па сге онда ретерирали приликом 
суочења, а сада сте сасвим хтјели да 
негирате.

С. Пилетић: Ја ништа не негирам. То 
је једна ствар, која не може засијецати у 
ствар. То су били обични разговори. 
Врло је могуће и ово, да су други рекли: 
„батали дисциплину**. Могуће сам по- 
грешно разумио те ријечи, што се тиче 
дисциплине. Ђуровић ми је рекао, да 
збиља није могао тако што рећи, јер је 
билоодређено подофицирима, да помогну 
гдје буде нападаја. Он то није могао рећи. 
Могуће, да је ко други рекао, а мора се 
уважити и то, да ја нијесам двије ноћи

спавао прије тога. Могуће, да сам по- 
грешно схватио те ријечи. Али то ништа 
не засијеца у саму ствар.

Предсједник: То је ствар суда, да види 
засијеца ли или не!

Осим што тужба истиче против вас 
вама већ познате основе подозрења, из 
ишљедних се списа види, да је био неки 
састанак у кући Андрије Радовића јед- 
ном приликом, и на том састанку било 
је некијех званичнијех личности. Сјетиге 
се, да ли је био такав састанак, ко је 
био на њему и што сте разговарали?

С. Пилетић: Ја сам био код Радовића 
толико иута у друштву, и више бивших 
посланика и мојих другова.

Предсједник: Који на при.мјер?
С. Пилетић: Долазио је Др. Душан 

Матановиђ, Љубо Бакић, Гаврило Це- 
ровић, М. Ивановић, Дуровић, Вукчевић. 
Чешће сам пута долазио кад Радовића. 
Био је једном новинар Штајнхарг, ако 
се не варам. Ту смо се разговарали о 
политичким приликама, јер се ио нови- 
нама писало свашта. Штајнхарт је дошао, 
да чује иолитичко мишљење противника 
данашње владе, а ми смо му рекли, како 
јест, а не како би влада хтјела прика- 
зати. Исиитивао је Радовића, Радуловића 
итд. Тог се састанка сјећам.

Предсједник: Сјећате ли се, да ли је 
држан какав састанак, на коме је било 
овдашњих дипломата?

С. Пилетић: Не сјећам се.
Предсједник: Госнодин Максимов је ли 

био?
С. Пилетић: Сад се сјећам, да је био 

једном.
Предсједник: Кажите, Пилетићу, ко је 

гај састанак ирипремио и зашто је био 
тај састанак?

С. Пилетић: Коликосесјећам, г. Радовић, 
кад је иао његов кабинет, учинио је визиту 
г. Максимову, а Максимов је вратио визиту 
и ништа друго. Како сам рекао, ишао 
сам скоро свакодневно код г. Радовића 
и једног дана били смо баш присутни 
ја, Радовић и један трећи, кога се сада 
не сјећам, а у то је дошао г. Максимов, 
да врати визиту Радовићу и случајно је 
нас нашао тамо. Разговор је био о 
обичним стварима, а г. Максимов је да- 
вао неке савјете.

Предсјединк: Какве савјете?
С. Пилетић: У полигичкијем стварима, 

о умирењу духова и т. д.
Предсједник: Што је говорио?
С. Пилетић: Ово што сам рекао, на- 

име да се не би политички духови раз- 
драживали, јер да то не би било добро и 
да гледамо, да дође до договора између 
те двије политичке групе.

Предсједник: Који сте били ви овда- 
шњи на том састанку?

С. Пилетић; Марко Радуловић, Андрија 
Радовић, ја Спасоје Пилетић, Митар Вук- 
чевић, чини ми се и он да је био.

Предсједник: Је ли био д-р Марушић?
С. Пилетић: То се не сјећам.
Предсједник:: Је ли био Милија Пави- 

ћевић ?
С. Пилетић: Не сјећам се, а чиними се 

да је био.
Бран. Ј. Хајдуковић: Ова сгвар такође 

није ми била позната, па молим да ми 
се прочита.

Предсједник: То је једна ситна ствар, 
коју је истакао приликом саслушања 
Марко Радуловић. Суд може биги да 
овим питањем подстиче опгуженог, да не 
би што казао, било на штету, или па 
корист своју. Изволите прочитати цијели 
испит Марка Радуловића.

Браи. Ј. Хајдуковић: Молим, да се про- 
чита записник С. Пилетића пред иш- 
љедном комисијом од 26. октобра 1907.Г. 
Врло је кратак.

С. Пилетић: Долази у тијесну везу 
иостуиак ишљедника према мени. То је 
важна чињеница, да ју истакнем. Онда ће- 
те видјети да сам ја потпуно невин и да 
страдам четири мјесеца већ у затвору...

Предсједник: То ћесуд видјети. Основи 
тужбе су у тужби унесени на основу 
исказа оигужених, који своју кривицу 
признају, а да ли су основи умјесни или 
не, да ли 1>е се паралисати или не, то ће 
суд виђети.

С. Пилетић: Трећа је тачка неисправна, 
гдје се вели, да сам признао.

Предсједник: Суд ће видјети, да ли 
сте ви криви или не.

С. Пилетић; Гдје сам ја конферисао?
Предсједник: То је судска ствар.
С. Пнлетић: Пардон, ви не можете 

оцијенити онај поступак, који са.м ја до- 
живио пред ишљедном комисијом и ње- 
зин начин затварања........

Предсједник: Зар вас је затварала ишље- 
дна комисија?

С. Пилетић: Јест, најприје у тамницу и 
стајао сам 7 дана, па онда у стражарску 
собу у Медовини, одакле сам протесгирао 
код Вукотића, јер сам чуо, да је постао 
Обласним Уиравител>ем. Међу тим моја 
жалба није нашла одзива. Ту сам био 
17 дана.

Предсједник: А гдје сте послије били?
С. Пилетнћ; У домаћем затвову у ка- 

фани Марка Гвозденовића. Сви смо били 
у једној соби.



Бран. Хајдуковић: Овај записник од 26. 
октобра пред обласним управитељем мо- 
лим да се прочита.

Писар Краљевић чита исказ Марка Ра- 
дуловића од 22. марта 1908. год.:

Марко Радуловић изјави: Апсолутно ми 
о тој завјери ништа није било познато 
док се иста открила на јавност, те нити 
сам ја саучесник у истој нити знам за 
кога другога.

Жалим што се могло и помислити ма 
од које стране, да сам ја саучесник у 
завјери или да сам за њу знао, кад моје 
држање и као грађанина и као службе- 
ника, мислим није могло ни коме дати 
повода, да се тако што предпоставља.

П. Према исказу Васа Ћулафића и 
Стевана Рајковића завјереници који су 
били изван границе, на вас су имали ве- 
лико поуздање и бар како они кажу, 
изгледа да сте ви с њима били у неком 
дослуху, то се питате г. Радуловићу, да 
се изјасните, јесге ли ви с њима имали 
какве везе, било писменог или усменог 
споразума?

О. Ја не само што нијесам био с њи- 
ма ни у каквој вези или дослуху — било 
писмено, било усмено, него чак те лич- 
ности и не нознајем, изузев неке само 
по виђењу и чудим се, на основу чега 
су могли имати поуздања на мене ио 
том послу.

П. Јесте ли изближе иознати са Андри- 
јом Радовићем, Васом Ћулафићем, Мар- 
ком Даковићем, Стеваном Рајковићем, 
Бајом Гардашевићем, Тодором Божови- 
ћем, Јованом Ђоновићем, Петром Нова- 
ковићем и другима?

О. Са Андријом Радовићем нознајем 
се врло добро, јер смо заједно били у 
Држ. СавЈету, и иначе смо политички 
једномишљењаци;

Васа Ћулафића познајем као народног 
посланика; Марка Даковића познајем, 
као што обично све млађе Јвуде из ви- 
ђења, а никаквих интимних одношаја ни- 
јесам с њим имао; Стевана Рајковића ни- 
како не познајем; Баја Гардашевића по- 
знајем одавно; Тодора Божовића и Јо- 
вана Ђоновића не познајем, а Петра Но- 
ваковића познајем као свога племеника 
из виђења овдје.

П. Кад сте се ви преселили с Цетиња 
и за вријеме док сте се преселили од рас- 
пуста скупштине, с ким сте понајвише 
опћили?

О. Преселио сам се 13. августа 1907. 
год., а до гада највише сам опћио са 
Андрнјом Радовићем, Љубом Бакићем, 
Митром Ђуровићем, Михаилом Иванови- 
ћем, Гавром Вуковићем, Марком Вукоти- 
ћем, и било је још и другијех особа.

П. Јеете ли за поменуто вријеме пра- 
вили каквијех састанака са горепоменутим 
особама, било под отвореним небом, 
било у кућама горепоменутих или вашој?

О. Одређених састанака није било — 
а случајнијех и то по двојица, тројица 
или по пет-шестина бивало је, и го оби- 
чно смо се налазили шетајући у парку, 
па смо се ту, или пођи шетањем код ку- 
ће моје или Андријине, а највише како је 
моја кућа на парку, изнесем столице пред 
њом па сједи и разговарај се. Било гдје 
било, на тим састанцима а како онда 
бјеше заошгрено стан.е, водили смо го- 
воре о томе, хоће ли ко од нас доћи у 
скупштину и ако дође који, како треба 
да његово држање буде коректно и умје- 
рено — у једноме правцу, а у другоме 
правцу водили смо говоре, како треба 
да нађемо начина за приближити се Го- 
снодару. Заборавио сам напоменути, да 
сам као са горепоменутима дружио и 
са Спасојем Пилетићем и Мигром Вук- 
чевићем.

П. Јесте ли кад позивати код Андрије 
Радовића на чај и ако сте, можете ли 
побројити личности које су ту биле?

О. Једном приликом љетос, а Госпо- 
дар чини ми се не бјеше на Цетињу — 
како мислим бијаше у Бару, не знам како, 
заказа се да ђе доћи министар руски 
код г. Андрије Радовића и да дођемо ми 
— посланици народни, који смо на Це- 
тињу, јер има нешто с нама да разгова- 
ра, и тако смо се покупили у кући Ан- 
дрије Радовића, ја, Д-р Марушић, Спасоје 
Радуловић, Спасоје Пилетић. Митар Вук- 
чевић, Милија Павиђевић и да ли је још 
који био, неопомињем се јер ми се чипи 
да војвода Гавро, Марко Вукотић и Бајо 
Гардашевић нијесу били ту, а знам да су 
позвати. Такођер, не могу да иамтим, 
да ли су ту били Љубо Бакић и Михаило 
Ивановић — а биће ваљда и они позвати.

П. Каква је била сврха тога вашега 
скупа, и о чему сте ту разговарали?

О. Како ја мислим, г. министар руски 
желио је да ми дођемо — на неки на- 
чин — до приближења самоме Господа- 
ру, и у сврху ту тај је скуп постао. Знам 
да' је у томе смислу вођен рззговор међу 
нама, али су мишљења била разна, јер 
док је г. министар Максимов образло- 
живао нама на пријатељски начин, да 
има грешака с наше страие, које треба 
исправљати и тијем долазити у зближе- 
ње ка Господару, дотле су неки од на- 
шијех тврдили, да ми нијесмо ништа кри-

ви, те је у таквоме мијењању мишљења 
и говора с једне и друге стране, ту те- 
као подужи разговор. Знам да је г. ми- 
нистар Максимов одлучно гврдио, да по- 
пушљивошћу с наше стране, треба доћи 
на сваки начин до тога зближења, али 
није ни он сам дефинитивно тај начин 
одредио, колико ја памтим. Памтим то- 
лико, да је при крају разговора три пут 
г. министар Максимов рекао: Монарх, 
Монарх — па Монарх — и то са оном 
афектацијом његовом а готово у иједу, 
сигурно жалећи, што се не дође до же- 
љенога циља, те смо се тако и разишли.

И у другијем приликама десило се 
случајно, да ми г. министар Максимов, 
сигурно из добрих намјера, приговори 
да гледамо, да нађемо начин за зближе- 
ње, а других скупова нарочитијех није- 
смо правили.

П. Имате ли још што рећи, по овој 
ствари?

О. Немам ништа више, што мислим, 
да би заслуживало иажње.

По нрочитању: Марко Радуловић.
Предсједник: Его види ге/7илетићу, да 

је овај сасганак имао сврху да се умире 
духови.

С. Пилетић: Ја сам рекао, што ја 
мислим.

/7рво и прво ја нијесам разумио г 
Максимова, јер је говорио француски, а 
друго, ја се не сјећам да ли је ко позивао, 
шиљао, него сам случајно дошао.

/7редсједиик: /7рочитајте заиисник од
26. октобра пред ишљедном комисијом.

/7исар Крал>евић чита:

Записник од 26. окгобра 1907. г. са- 
стављен у канцеларији Обласне Управе 
са Спасојем Пилетићем.

Г1. Познајете ли Стевана Рајковића, 
тииографа из Косијера а становника ов- 
дашњег?

О. Из виђења га познајем, али каквих 
ингимних одношаја никад имао нијесам.

П. Он је открио заиста једну оиасну 
завјеру, што је већ и утврђено, противу 
нашег Владара и Његовог Дома и у ис- 
тој јако Вас комнромитује, па се нозива- 
те, да у истини кажете, у колико имате 
учешћа у истој? — Све се дознало по том 
покушаном подузећу, па вам је најбоље 
истину говорнти, и то ће ви у олакшицу 
ићи ?

О. Сваки онај који хоће мене да увуче 
у какву зарјеру и зликовац је и нитков; 
зликовац је у толико, што тим безумним 
и дрским актом, тобожњом завјером хоће 
да створи мени зло, а нитков је у то- 
лико што ја никаквих односа с тим чо- 
вјеком ниТи с тијема његовијем приста- 
лицама немам.

Ја високо поштујем и цијеним нашег 
Господара и Његов Дом тим прије, што 
сам ја њему и никоме више захвалан 
те ме на пут извео, разумије се школу- 
јући ме — те најкатегоричније одбијам од 
себе свачија подметања ове врсте, јер 
их сматрам за ништавне и подле из ра- 
злога тога, што сам ја као Црногорац и 
као вјерни подајник Господарев готов у 
свака доба да жртвујем себе за н.ега, 
Његов Дом и Домовину. Уз ово имам да 
напоменем да ја нијесам човјек од нереда 
јер да сам хгио неред стварати — имао 
сам га гдје стварати без никаквих протува.

По прочитању 
Сиасоје Пилетић.

Предсједник: Пилетићу, да ли сте се 
преписивали с ким у тамници или дого- 
варали?

С. /7илетић: Апсолутно није никаквог 
договарања било, осим што сам један 
пут са Митром Вукчевићем имао разго- 
вор, али су били стражари присутни.

Предсједник: Ухваћен је један биљетић 
који је Душан Ђоновић вама писао. Не- 
ка се ирочита.

Писар Краљевић чига,-
„Ђаци су упиштили писмо М. Дакови- 

ћа, које се Је и вас тицало, ствари су 
дали други .каракгер. У главном иротив 
вас свједока нема. Ако буде јавне сви- 
јести народне — биће добро. Онај који 
је огкрио цијелу ствар — уништиће је. 
Износи неку општу тајну на видјело, да 
је био агент владин, и да је он према 
упуствима истих радио. — Изнијеће, да 
су бомбе фалсификат; да је овдјен под- 
гововен, да рече, да се је ишло иротив 
династије, и много других ствари, које 
би нас ослободиле, а њих довеле на 
наше мјесто, да је закона и правице.

Ако будне свијести народне— биће 
добро. „Спалите".

Предсједник: Овај је бил.етић адреси- 
ран на вас; Ђоновиђ је признао јуче пред 
свима, да је ово његова рука.

С. Пилетић: Ја бих желио виђети (гле- 
да биљетић) ко је ово писао? Дакле је 
иризнао, да је мени писао?

Предсједник: Јест.
С. Пилетић: Кад је то писао?
Предсједник: У тамници.
С. Пилетић: Добро, он зна вријеме 

кад је писао.
Предсједник: Нађено је код њега 5. маја.

С. Пилетић: Ја сам био у оној тамни- 
ци. Изгледа просто да сте га упутили 
да једну цедуљицу упути мени. Изгледа 
ми ово све као једна клевета.

/7редсједник: Немојте заборавити да 
сте на оптуженичкој клупи.

Ви сте чули основе тужбе, а да ли је 
то клевета, то ће суд осудити.

Чули. сте свједоџбу Ћулафића, чули 
сте што каже Рајковић, чули сте што 
кажу ђаци односно доношења писма, 
чули сте у оптужби да доведете Пипере.

То су чињенице, на основу којих је 
сасгављена тужба.

С. Пилетић: То су чињенице али сасвим 
лажне.

Предсједник: Добро.
Бран. Хајдуковић: Г. предсједниче, до- 

пусгите неколико питања.
Предсједник: Изволте.
Бран. Хајдуковић: Ви сге били иито- 

мац колико година?
С. Пилегић: Тегка ме моја довела из 

Србије као мало дијете. /7римио ме је 
Господар не из обзира према мени него 
према старима мојима.

Предсједник: То се зна.
С. Пилетић,- Јасам иримљен за питомца 

и школован равно 12 година. Моје су 
штипендије биле некад веће, некада мање. 
Ја мислим, да не бих могао доћи на ова- 
кву мисао, да из благодарносги према 
Госиодару будем оно, што сам данас — 
издајник.

Бран. Хајдуковић: Ш го се гиче овога 
биљетића Воновићева, ја бих имао једну 
молбу на вас, г. предсједниче. Доказаће 
се, да је Душан Ђоновић још у дјетињ- 
ству своме показивао неке знакове не- 
нормалности и несређености; илашења 
по ноћи. То ће домаћи доказати.

Предсједник: То можете у одбрани 
истаћи.

Бран. /7ламениц: Биће доцкан.
Бран. Хајдуковић: Међутим сте јуче 

виђели кад је казао: признајем, ја сам 
писао, давао сам жандару, а он нека 
носи, коме хоће. Јесте ли чули?

Предсједник: Да.
Бран. Хајдуковић: Видјели сте поби- 

јање прошлих занисника. Ђоновић је мој 
клијент као и 7/илетић, па стога Вас 
молим, да изволте одредити над њим 
љекарско посмаграње.

7/редсједник: О томе ће суд донијети 
рјешење.

Бран. Хајдуковић: Ја молим, сумњив је.
Предсједник: Г. браниоче, имате пот- 

нуни разлог. Суд ће донијети ријешење, 
да ли се има он подвргнути Јвекарском 
прегледу, и ако може бити, да би ље- 
карски преглед огегнуо нретрес. Он је 
говорио контрадикције.

Претрес се завршује, а наставиће се 
данас у 3 сата по подне.

Званични огласи

ОБЈАВА
На дан 15 јуна ове године Одје- 

љење за наплату државних дугова 
Министарства Финансија и Грађе- 
вина држађе у 9 сати изјутра јав- 
ну лицитацију о издавању под ки- 
рију државне куђе, која се налази 
под Границом а дотична општин- 
ском парку Цетиње, куђа је на два 
спрата, са 5 одјељења и једним 
балконом на горњем — са 4 од- 
јељења и једним пространим пор- 
тиком на доњем спрату.

С куђом се даје и скоро пола 
рала добре орађе земље, која куђи 
служи за излазак и башту. Куђа 
је врло уредна за становање и 
подесна за двије фамилије. Горњи 
спрат куђе биђе слободан на 1. 
јула а доњи на 15. септембра ове 
године.

Ко би желио узети речену кућу 
под кирију нека се на горе озна- 
чени дан пријави потписатој кан- 
целарији ког ђе се дана уговор за- 
кључити се понудиоцем највише 
цијене; разумије се ако ова буде 
повољна за државу.

К. броју 82. Из канц. Одјељ. за 
напл. држ. дугова 16. маја 1908. г. 
Цетиње.

Приватни огласи

БАРСКО ДРУШТВО
Распоред пловидбе поштанскијех 

и трговачкијех параброда по 
Скадарском језеру и Бојани.
Полазак: Поштански и трговачки па- 

раброди нолазе сваки даи осим недјеље 
у 10 сати прије подне из Скадра и тнчу 
Вир—Плавницу: ионедјељником, сриједом 
и петком, а Плавницу—Вир; уторником, 
четвртком и суботом. Истог дана вра- 
ћају се у Скадар.

Сретање: На Виру с државном бар- 
ском дилижансом у доласку и поласку.

Полазак: Из Ријеке за Вир полази 
сваки дан осим недјеље у 11 сати прије 
подне и истог дана враћа се на Ријеку.

Сретање: С парабродом, који полази 
из Вира за Плавницу и Скадар и то: 
понедјељником, сриједом и петком, а 
уторником, четвртком и суботом с па- 
рабродом за Вир и Скадар. На Виру иак 
с државном барском дилижансом у до- 
ласку и поласку.

Сретање: На Плавници с приватнијем 
подгоричкијем омнибусом у доласку и 
поласку.

Полазак: Из Скадра за Обод и обра- 
тно сваког дана осим недјеље.

За подробнија обавјештења треба се 
обратити односнијем друштвенијем аген- 
цијама.
Р. 156. Бр. 128. 9,36 УПРАВА.

КЊИГОВЕЗЛЧКА ШКОЛА13 РАДЛОНИЦА
„Друштва за потпомагање заната и трговина 

у Црној Гори“
јавл>а поштованом грађанству у мјесту и 
у унутрашности, даље надлештвима, оп- 
штинским, црквеним и манастирским уп- 
равама да по умјереној цијениприма на повез и израду КЊИГЕ,ПР0Т0К0ЛЕ,и РЕГИСТРЕ
у платну (по избору), молескину и 
у кожи.

Нарочита се иажња скреће на овај оглас од- 
борима цркава и управама манастира, јер је ова 
радионица у стању, да им трајно сачува често 
скупоцјене свете књиге од пропасти, ако су само 
сви листови сачувани.

ИЗРАДА БРЗА И СОЛИДНА.
П. п. Број 216. 5,10

Штампа К. Ц. Државне Штампарије


